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Ordre del dia 

A) Aprovació de l’acta de la sessió ordinària del 16 de juliol del 2020 
 
B) PART INFORMATIVA 

1. Despatx d’ofici 

2. Informe de la Regidoria 

3. Mesura de govern: 

— Ciutat Vella davant la crisi produïda per la COVID-19 

 
C) PART DECISÒRIA 

1. Pla de millora urbana per a l’ajust d’alineacions en l’àmbit del Portal de Santa 
Madrona 

D) PART D’IMPULS I CONTROL 

a) Proposicions 

1. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal ERC 
perquè, atès que cal millorar la seguretat dels nostres veïns, veïnes i 
comerciants que desenvolupen la seva activitat econòmica al districte, 
lluitant alhora per tal d’aconseguir que disminueixin les desigualtats, atès 
que els problemes creixents de desigualtats socials, habitatge, convivència i 
seguretat necessiten de solucions basades en polítiques transversals, atès 
que Ciutat Vella és el districte que més patirà les conseqüències de la crisi 
socioeconòmica derivada de l’emergència sanitària provocada per la covid-
19, el Govern del Districte de Ciutat Vella es comprometi a posar en marxa 
una sèrie d’actuacions que millorin la seguretat i disminueixin les 
desigualtats del districte: 
PRIMER.- Que s’elaborin mesures policials i judicials amb l’objectiu d’exercir 
pressió sobre activitats il·legals i l’agilització de processos. 
SEGON.- Que s’elaborin mesures d’habitatge amb l’objectiu de reduir 
significativament el nombre d’habitatges buits i controlar les ocupacions 
d’habitatge de caràcter delinqüencial. 
TERCER.- Que s’elaborin mesures de reducció de danys a l’espai públic 
amb l’objectiu de reduir els conflictes de convivència, millorar l’atenció a les 
persones en situació de vulnerabilitat i intervenir en els punts on proliferen 
els problemes de salut pública. 
QUART.- Que s’insti l’Ajuntament de Barcelona a recuperar un instrument 
com Foment de Ciutat Vella, amb personal i recursos econòmics propis, per 
tal de dur a terme la planificació en matèria d’urbanisme, cultura, espai 
públic, habitatge i projectes de dinamització econòmica i social, amb 
l’objectiu de revertir els problemes creixents al districte de Ciutat Vella. 
CINQUÈ.- Que s’insti l’Ajuntament de Barcelona perquè incrementi el 
pressupost del Districte de Ciutat Vella per al proper exercici 2021. 
SISÈ.- Que es creï una taula setmanal de coordinació de dispositius i una 
taula quinzenal de seguiment amb els veïns i les veïnes. 



2. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal PSC perquè, 
atès que el dia 23 de setembre va ser el Dia Internacional contra l’Explotació 
Sexual i el Tràfic de Dones, Nenes i Nens, atesa la necessitat d’actuar 
fermament per abordar la situació que viuen les dones prostituïdes víctimes 
del tràfic de persones i l’explotació sexual, a Barcelona i amb especial 
afectació als barris de Ciutat Vella, i és aquesta una situació que atempta 
contra els drets de les dones i els drets humans, atesa que la protecció de 
les dones víctimes de l’explotació sexual i la lluita contra el tràfic de 
persones és un principi que hauria de situar-se per sobre de qualsevol 
diferència de perspectiva respecte de la prostitució i que aquestes 
diferències no justifiquen en cap cas la coacció a qui defensa els drets de les 
dones, nenes i nens davant l’explotació sexual, com malauradament s’ha 
produït recentment en manifestacions públiques al districte: 
— Comprometre’s com a Districte en la lluita contra el tràfic i l’explotació 

de persones, especialment dones i nens i nenes, en aquest sentit, 
impulsar i treballar en polítiques per acabar contra l’explotació sexual al 
Raval i al conjunt de barris de Ciutat Vella. 

— Reforçar l’UTEH perquè pugui incrementar la seva actuació contra les 
situacions d’explotació i la protecció de les dones víctimes del tràfic 
d’éssers humans amb fins d’explotació sexual i analitzar l’increment 
d’aquestes situacions al barri del Raval i al conjunt de barris de Ciutat 
Vella i l’efecte de la crisi actual, i actuar en conseqüència. 

— Enfortir la col·laboració i l’actuació policial i l’actuació judicial en contra de 
les màfies i els i les proxenetes. 

3. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal Cs perquè, 
amb motiu que els delictes d’ocupació d’edificis i habitatges, qualificats com 
a «usurpació» i tipificats en el Codi penal com a utilització d’immobles aliens 
sense autorització, amb o sense violència, han experimentat un elevat 
creixement durant els últims anys a Barcelona, que l’ocupació és un acte 
il·legal que mereix el retret dels poders públics, converteix els amos i els 
veïns en víctimes, que els propietaris i llogaters es troben davant de la 
impossibilitat d’entrar a la seva pròpia casa en tornar d’unes vacances o 
d’una curta absència i que l’Administració més directament implicada en la 
problemàtica derivativa de l’ocupació il·legal d’habitatges és l’Administració 
local. Atès que és indubtable que hi ha una afectació a la seguretat i 
convivència ciutadanes, la responsabilitat de les quals ha de recaure sobre 
els ajuntaments, que aquestes administracions són les més pròximes als 
ciutadans i les que han d’oferir una resposta més immediata a un fenomen 
que tant està perjudicant els veïns, per fer front al problema que representa 
l’ocupació, els ajuntaments amb les potestats adequades, a l’alçada de la 
responsabilitat que la ciutadania els reclama, cal reforçar les competències 
dels ajuntaments per vetllar per la seguretat i convivència ciutadanes en 
casos d’ocupacions il·legals d’habitatges, facultant-los per subrogar-se a les 
accions de desallotjament dels propietaris que no les exerceixin en casos 
d’ocupació il·legal que afectin la seguretat i convivència ciutadanes. El 
fenomen de l’ocupació creix any rere any a Espanya, i Catalunya lidera el 
nombre entre les comunitats autònomes on es produeixen més ocupacions, 



una mitjana de 600 al mes i 20 al dia des de gener a juny d’aquest any. Són 
dades alarmants les que es comptabilitzen a Catalunya; Barcelona és la 
província d’Espanya amb més alt percentatge d’ocupació. En concret, les 
ocupacions són del 14,2%, per cada 10.000 residències, i la ciutat de 
Barcelona, el seu màxim exponent, i afecta de manera indiferent tots els 
districtes i barris de la ciutat. Per això es proposa: 
• Elaborar un pla d’actuació contra l’ocupació il·legal d’habitatges, a fi de 

prevenir, detectar i evitar l’ocupació il·legal d’immobles o d’aquells 
susceptibles de ser-ho, establint un protocol d’actuació que pugui servir, 
també, de suport als legítims propietaris per aconseguir, com més aviat 
millor, la recuperació de la possessió del o els immobles ocupats. 

— Posar en marxa les mesures que siguin necessàries per vetllar per 
la seguretat i la convivència veïnals afectades per l’ocupació 
il·legal, mantenint una estreta col·laboració amb les associacions 
de veïns i entitats del districte i els grups polítics amb 
representació al Districte. 

— Reforçar de forma immediata la presència policial i el patrullatge 
preventiu al Districte de Ciutat Vella, incrementant la plantilla 
d’agents destinats al Districte, així com emetre instruccions a la 
Guàrdia Urbana de tolerància zero amb l’ocupació. Que, en 
compliment de l’establert en la Llei del patrimoni de les 
administracions públiques, l’Ajuntament es comprometi a dur a 
terme les accions necessàries per recuperar d’ofici la possessió 
il·legalment perduda sobre els seus béns immobles. 

• Que per a l’elaboració d’aquest pla contra l’ocupació il·legal d’habitatges 
al districte de Ciutat Vella, es dotarà, si fos necessari, d’una partida 
econòmica procedent del Fons de Contingència previst en els 
pressupostos de l’Ajuntament de Barcelona aprovats per a l’exercici 
2020. 

4. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal JuntsxCat 
perquè, atès que molts dels carrers del barri de la Barceloneta acumulen 
línies i cablejat aeri de la xarxa elèctrica i de la xarxa de telefonia, atès que, 
degut al deficient manteniment i envelliment de les xarxes del barri de la 
Barceloneta, deixa a les veïnes i veïns moltes vegades sense 
subministrament elèctric, i que la manca d’aquest sanejament de la xarxa 
elèctrica provoca situacions d’inseguretat i lamentables accidents, que el 
Districte de Ciutat Vella redacti un pla d’actuació per acumulació de línies i 
cablejat aeri de la xarxa elèctrica i telefònica al barri de la Barceloneta, que 
el Districte de Ciutat Vella requereixi i faci la petició oficial a les companyies 
pertinents per a la realització de les millores necessàries, supressió de 
cablejat que no té servei i l’eliminació de suports que no estan en bones 
condicions, i que dins el pla d’actuació prioritzi aquells carrers que 
necessiten una reforma del paviment per soterrar cablejat. 

 

b) Precs 

5. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal ERC perquè, atès 



la situació de vulnerabilitat de molts joves del districte que es troben vivint al 
carrer, atès que la pandèmia de la covid-19 ha provocat una crisi social i 
econòmica que ha fet augmentar les desigualtats i les situacions de 
vulnerabilitat de molts joves i famílies, atès que entorn a juliol el nombre de 
joves que viuen al carrer a tot Barcelona es va disparar un 60% i que els 
altres espais del districte específics per als col·lectius que es troben al carrer 
o en situació de vulnerabilitat no presenten les mateixes problemàtiques o 
no requereixen les mateixes necessitats que els joves, que el Govern del 
Districte, recolzant-se en entitats coneixedores d’aquestes realitats, creï un 
espai únicament per a joves majors d’edat on aquests tinguin la possibilitat 
de dur a terme activitats, tinguin garantits espais d’higiene personal i espais 
per poder guardar les seves pertinences, i així garantir els seus drets i 
millorar les seves condicions de vida. 

6. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal ERC atès 
l’augment de dones prostituïdes a diverses zones de Raval, Robador i 
entorns de la Rambla, susceptibles d’estar essent víctimes de tràfic d’éssers 
humans amb finalitat d’explotació sexual, atès que el 9 de juliol de 2019 el 
Grup Municipal d’Esquerra Republicana vàrem portar al Ple del Consell 
Municipal de l’Ajuntament de Barcelona una proposta, que va ser aprovada, 
per tal de millorar l’UTEH, per la dimensió dels casos atesos i l’augment 
d’aquests, que el Govern del Districte insti el Govern municipal: 
PRIMER.- A crear un departament dins de l’UTEH que atengui 
exclusivament dones víctimes de tràfic d’éssers humans amb finalitats 
d’explotació sexual, del carrer d’en Robador i entorns. 
SEGON.- Que tenint en compte la nova reforma del Codi penal de la terceria 
locativa: «penar el proxenetisme en totes les seves formes, també el no 
coactiu», es persegueixi traficants d’éssers humans amb finalitats 
d’explotació sexual que han passat a ser penables arran d’aquesta reforma 
del Codi penal. 

7. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal Cs perquè, atès 
que el Gimnàs Social Sant Pau és una entitat molt arrelada al barri del Raval 
que ofereix l’oportunitat de fer esport, però també ofereix un servei que va 
molt més enllà de la pràctica esportiva, ja que fa anys que lluiten per 
continuar fent la seva gran tasca i a qui tots els partits de l’oposició, fins i tot 
els que no estan representats en aquest Ple, hem mostrat el nostre suport a 
la seva lluita, el Districte de Ciutat Vella i el Govern municipal del Districte es 
comprometin a salvar el Gimnàs Social Sant Pau complint amb l’acord al 
qual es va arribar en el passat mandat. 

8. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal Cs perquè, atès 
que el passat mes d’agost van perdre la vida 3 persones a la Barceloneta, 
que les condicions d’infrahabitatge al districte són moltes i aquestes poden 
comportar problemes greus a les persones que hi viuen, que es creï un 
protocol d’actuació per evitar que situacions com les que es van viure el 
passat 14 d’agost a la Barceloneta no tornin a passar i que es faci un estudi 
de la situació d’infrahabitatge al districte de Ciutat Vella. 



9. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal JuntsxCat perquè, 
atès que amb la intenció d’aquest «urbanisme tàctic» s’han produït diverses 
queixes per part de la ciutadania, atès que en la verificació d’aquestes 
queixes als nostres barris hem pogut comprovar moltes deficiències, algunes 
de les quals posen en perill la seguretat de les persones amb deficiència 
visual, que el Districte de Ciutat Vella insti l’Ajuntament de Barcelona a 
adaptar totes les parades de bus del districte, donant compliment a la 
normativa d’accessibilitat universal per a garantir l’ús del transport públic a 
les persones amb deficiència visual, i que aquesta adaptació estigui 
enllestida al desembre de l’any 2021. 

10. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal JuntsxCat perquè, 
atès el compromís de l’Ajuntament amb la llibertat, la democràcia i els valors 
republicans, atès el compromís favorable adquirit en Consell Plenari del 
Districte de Ciutat Vella en data 14 de març del 2013 mitjançant un prec 
presentat pel GM Unitat per Barcelona referent al canvi de nom del passeig 
Joan de Borbó pel de passeig Nacional, i atès que aquest canvi de nom és 
la voluntat de molts veïns i veïnes de la Barceloneta i entitats com l’AAVV de 
la Barceloneta, l’ANC Barceloneta i l’Associació de Geganters, Grallers i 
Bestiari de la Barceloneta, que el Districte de Ciutat Vella insti la Ponència 
de Nomenclàtor a: 
 Emetre un informe favorable en la Ponència de Nomenclàtor més 

propera per al canvi de nom de l’actual passeig de Joan de Borbó pel de 
passeig Nacional, nom original d’aquest passeig. 

 Realitzar tots els tràmits oportuns per a dur a terme aquest canvi de 
nom. 

 Informar les entitats esmentades en els atesos del seguiment. 

c) Seguiment de proposicions 

11. Seguiment de Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup 
Municipal ERC perquè s’informi de l’estat d’execució de la proposició atesa 
al Consell Plenari del Districte de Ciutat Vella, en data 16 de juliol de 2020, 
amb el següent contingut: 
«Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal ERC 
perquè, atesa la deixadesa i la manca de neteja i desinfecció detectades en 
nombrosos punts de Ciutat Vella, en un estiu en què, a diferència del que 
acostuma a passar, no hi ha una gran massificació de persones en el 
districte, i en què, per tant, el nivell de salubritat de les nostres vies 
públiques hauria de ser superior al d’anys anteriors, atesa la proliferació de 
plagues de diferents tipus que s’estan donant a molts barris del districte, 
atès que estem enmig d’una pandèmia i en una situació d’alerta per un 
possible rebrot de la COVID-19 i necessitem que es facin efectives totes les 
mesures de seguretat possibles, i molt especialment les de salubritat 
pública, el Consell del Districte de Ciutat Vella insti el Govern municipal a 
intensificar el servei de neteja dels carrers i places del districte durant els 
mesos d’estiu, amb la finalitat de poder disposar d’uns nivells òptims de 
neteja, desinfecció i salubritat en plena pandèmia, així com també a 
combatre les diferents plagues que han proliferat i evitar d’aquesta manera 



que en proliferin més.» 

 
 
Desenvolupament de la sessió  
 
El president saluda els assistents i obre la sessió. Tot seguit, agraeix l’assistència de 
totes les persones convocades formalment i de les persones que els segueixen per 
streaming. Especifica que aquesta sessió és semipresencial: els portaveus són a la 
seu del Districte i la resta de consellers la segueixen per streaming. Es lamenta que 
han hagut de tornar a aplicar les mesures més restrictives, a causa de l’increment de 
casos de covid-19.  

A continuació, comunica que a petició d’un grup municipal, aprovada en la Junta de 
Portaveus, començaran aquest Ple amb un minut de silenci per les tres persones que 
van perdre la vida en el tràgic incendi d’un local de la Barceloneta. 

(Fan un minut de silenci.) 

A) Aprovació de l’acta de la sessió ordinària del 16 de juliol del 2020 

El president pregunta si cap conseller o consellera vol fer algun comentari.  

S’aprova l’acta. 

B) PART INFORMATIVA 

1. Despatx d’ofici 

No hi ha cap comentari. 

2. Informe de la Regidoria 

El president recorda els temps d’intervenció: divuit minuts en total per al regidor i nou 
minuts per als portaveus de la resta de grups. Tot seguit, dona la paraula al regidor. 

El regidor 

Bona tarda a tots i a totes, els que ens seguiu presencialment, que són poquets, i els 
que segur que ens seguiu des de les xarxes. Benvinguts al plenari. Torno 
personalment als plenaris després d’haver-me’n saltat algun pel meu permís de 
paternitat i, doncs, content de tornar a ser aquí i de poder tornar a debatre i a fer 
propostes i a presentar mesures de govern, entre altres coses. 

Abans de res, doncs, lamentar la mort de tres veïns de la Barceloneta en un incendi, 
tal com hem fet el minut de silenci, també la mort d’un veí de Barcelona al parc de la 
Ciutadella, també per un lamentable incident. 

Vull donar també la benvinguda al Districte, que no ho havia fet públicament, a 
l’intendent Carlos Oliva, que es va incorporar fa poc al Districte, poc abans de l’inici de 
l’estat d’alarma. I també felicitar la resta de membres de la Guàrdia Urbana que han 
ascendit; Carlos, Fran, felicitats. I també donar la benvinguda als quaranta-tres nous 



agents de la Guàrdia Urbana que s’han incorporat al Districte i que treballen per vetllar 
per la convivència i per vetllar, doncs, que tinguem un districte com tots volem. 

Els darrers mesos s’han vist, i encara es veuen, condicionats per l’excepcionalitat de la 
pandèmia; una excepcionalitat que ha fet, entre altres coses, que passem un estiu 
diferent, un estiu sense massificació, un estiu sense el soroll habitual, amb molta 
menys presència del districte als mitjans, però també un estiu complicat per a 
comerciants, per a botiguers i per als veïns i veïnes que s’han quedat a l’atur o que 
estan en ERTO. Per tant, estem en un moment excepcional i hem passat un estiu 
també que serà difícil de repetir.  

L’Administració municipal es va reorganitzar, es van posar en marxa equipaments, 
mesures excepcionals, es va redistribuir a nivell pressupostari per fer un esforç, un 
esforç sense precedents, per fer front a la pandèmia i a la triple crisi que n’ha resultat. 
Ho vam explicar, no faré cap repàs de les mesures que s’han dut a terme, però sí que 
m’agradaria dir que, durant aquest estiu, sobretot durant l’estiu, la dinamització que 
s’ha dut a terme, per exemple, al forat de la vergonya amb aquestes activitats que li 
hem dit «El petit pou», era la voluntat de seguir amb el «Juguem a les places», que 
vam fer al mandat passat; en aquest cas, doncs, molt concentrat al forat de la 
vergonya. S’ha posat en funcionament un punt de tramitació d’ajudes econòmiques 
que es transformarà en la xarxa de resposta econòmica. S’ha fet un esforç per garantir 
que els restauradors puguin tenir espai per a les terrasses i s’han concedit fins a 192 
llicències excepcionals d’increment de terrasses a Ciutat Vella. S’ha posat en 
funcionament un servei d’entrega a domicili mancomunada per donar suport al comerç 
de proximitat i servei a veïns i veïnes.  

I, bé, doncs, sens dubte, en retornar de les vacances, el que ens hem trobat ha sigut la 
necessitat de reforçar i d’ajudar les escoles. S’ha estat treballant durant tot l’estiu amb 
totes les direccions i els claustres de les escoles per garantir un bon retorn dels 
alumnes; hi ha espais públics, espais del nostre districte, que s’han convertit en llocs 
de joc o ens agradaria que també fossin, en algun moment, d’aules per als nois i les 
noies de les nostres escoles. 

I hem fet, per part de l’equip tècnic, a qui també li vull agrair la feina, i l’equip polític del 
Govern, un esforç per ser al costat de veïns i veïnes en un moment tan complicat, amb 
múltiples reunions virtuals, amb les taules de seguretat que s’estan celebrant 
actualment, però també, per exemple, amb els consells de barri. Som l’únic districte 
que ha tirat endavant els consells de barri, n’hem fet quatre, els hem fet al carrer, amb 
una participació prou acceptable per la situació en què estem vivint, i uns consells de 
barri, doncs, que no renunciem a seguir-los fent, perquè creiem que és un espai de 
retrobament important i de treball col·lectiu.  

I, en tornar de vacances, també han tornat els desnonaments i hem vist l’abast de la 
crisi comercial. La sagnia dels desnonaments és imparable i, per tant, cal –i ho hem dit 
moltes vegades– una moratòria de debò d’aquests desnonaments. Hem treballat amb 
condicions complicades, però, doncs, aconseguint salvar temporalment projectes 
socials i famílies que viuen al Raval. I, com deia, la sagnia dels comerços tancats, que 
és molt preocupant, sense cap mena de dubte, i calen mesures polítiques de 
diversificació econòmica de totes les administracions. I sens dubte també la necessitat 
de la regulació dels preus del lloguer. 

Vull acabar la meva intervenció primera dient que la tardor, malauradament, també ens 
ha portat aquest rebrot preocupant de la pandèmia. Per això fem aquest plenari 
d’aquesta manera. I que la nostra prioritat, la prioritat de l’acció de govern del Districte, 



són les cures, són la salut, és la diversificació econòmica. Per això, en els propers 
mesos hem de trobar una solució per al CAP del Gòtic i hem de posar en 
funcionament les mesures de govern que presentarem a continuació. 

El president agraeix la intervenció. Tot seguit, dona la benvinguda a la regidora Artadi. 
A continuació, obre el torn de la resta de grups municipals. 

El Sr. Antoni Vidal Ruiz 

Gràcies, president. Enllaçant amb el que deia el regidor, venen temps difícils, un altre 
cop. I creiem que durant aquests mesos, doncs, hem pogut aprendre, i molt, de com 
va anar durant la primera onada. I és per això que ens cal responsabilitat. És el 
moment de protegir els nostres veïns i veïnes i protegir els que més poden patir la 
covid i anar a l’una en aquest sentit. 

Dit això, i per continuar amb el debat, m’agradaria fer èmfasi en tres temes que han 
passat en els darrers mesos al districte, i ens amoïnen bastant. Vull començar amb un 
tema que ja va sortir en el darrer plenari, on hi era com a regidora interina la senyora 
Janet Sanz. Com ja sabeu, l’Estat va comunicar la intenció de tirar endavant una 
subhasta per vendre els locals de les discoteques del front marítim, vint-i-sis, amb dret 
preferent de compra per als actuals propietaris. Vostès, a finals del mandat anterior i 
vist el panorama, que segurament ho feien amb caràcter electoralista, van dir que ho 
tenien ja parlat amb l’Estat per tal de tancar-los. Des d’aquest plenari, li vam dir a la 
regidora Janet Sanz que tenia dues opcions en aquell moment: o demanar disculpes 
públicament als veïns i veïnes de la Barceloneta per haver-los enganyat o la segona 
opció era agafar el dia següent un AVE direcció a Madrid i negociar i no aixecar-se de 
la taula fins no aconseguir que aquests locals passin a mans de l’Ajuntament. Vam 
manifestar que necessitàvem fets i no paraules. Tenim un deute històric amb els veïns 
i veïnes de la Barceloneta i hem d’actuar contra aquells que volen perpetuar un model 
d’oci de fa més de trenta anys que produeix una sèrie de problemes al veïnat. A 
l’Estat, on, per cert, governeu vosaltres, li ha de quedar clar que Barcelona no es 
subhasta. I acabava la meva intervenció, del mes de juliol, estenent-vos la mà per anar 
plegats a defensar els interessos dels veïns i veïnes de la Barceloneta i els interessos 
de la ciutat en general i aturar aquesta subhasta que es durà a terme en els propers 
dies. I això hauria de ser un objectiu comú per a la defensa dels interessos de Ciutat 
Vella. 

La resposta de la regidora va ser positiva, però, en realitat, ningú –ningú– i repeteixo 
ningú, ens ha trucat per col·laborar en aquest tema. I li voldria preguntar al regidor: 
s’ha fet alguna cosa des del Govern en aquest sentit o us heu deixat arrossegar pel 
soci de govern i això us agafava lluny? Pensi en la gran quantitat d’explicacions que 
haurà de donar com això tiri endavant. 

Segon tema. Fa una setmana va haver-hi una operació policial de llarg abast a molts 
habitatges de Ciutat Vella, tot i que ja sabem i hem detectat que va ser insuficient i que 
cal encara acabar amb més punts de venda de droga, s’han pogut desactivar molts 
punts, que ja venien des de fa molts anys. Per tant, ens alegrem perquè això afecta 
l’entorn dels nostres barris. Però estem amoïnats pels pisos que han quedat buits fruit 
d’aquesta operació policial: quina sortida se’ls donarà a aquests pisos? El Govern del 
Districte està fent alguna cosa per tal que aquests pisos passin a lloguer social?  

I ja que toquem el tema de l’habitatge, a l’informe del regidor apareix una frase que és, 
entre cometes, suposo, «continuem apel·lant a la urgència de modificar la Llei 
d’arrendaments urbans per enfortir els drets de les llogateres». Bé, des del nostre grup 



municipal, es pot dir que hem fet la feina i ens podem felicitar tots plegats, no? 
Finalment, la Llei 11/2020, de 18 de setembre, de mesures urgents en matèria de 
contenció de rendes en els contractes d’arrendament d’habitatge, o sigui, la regulació 
dels lloguers, ha estat un èxit. I esperem ara que vosaltres feu la feina que us toca a 
Madrid. I que, per tant, modifiqueu d’una vegada per totes la LAU, que era una de les 
promeses estrella per part vostra. Vagi per endavant que, de ben segur, en aquest 
punt ens posarem d’acord. 

I el tercer i últim tema va sobre el comerç als nostres carrers i places, la quantitat de 
persianes baixades que ens trobem passejant pel districte. I recordem que, a menys 
activitat econòmica als nostres carrers, més delinqüència i més afecta en el dia a dia 
els nostres veïns i veïnes. Ara més que mai cal elaborar amb els agents pertinents un 
nou pla de desenvolupament econòmic per a Ciutat Vella, que caducava d’aquí a poc, 
però la pandèmia ha fet també que quedi obsolet. Hem d’omplir de vida comercial el 
nostre districte i ho hem de fer des de ja. De fet, ja anem tard. Sé que surt en la 
mesura de govern que presenten vostès, i que nosaltres també vam enviar la petició 
per tal que s’incorporés dins de la mesura de govern, però és un dels temes que ens 
preocupen, ja que després de l’aturada que ara mateix patirà la restauració i comerç 
durant les següents setmanes ens toca ajudar-los, ja sigui amb via d’ajudes o pensant 
en una sèrie de mesures de promoció comercial que estan al nostre abast com a 
Districte per tal que puguin fer una remuntada postaturada i per tal que puguin fer una 
bona campanya de Nadal. 

I, per últim, voldria aprofitar aquest moment per reclamar al Govern municipal que 
compleixi amb l’acord que es va aprovar al plenari del mes de maig de 2018 que va 
ser la compra de l’immoble on està ubicat el Gimnàs de Sant Pau per tal de garantir el 
futur i continuïtat. El Gimnàs de Sant Pau compta amb el suport del veïnat i d’un gran 
nombre d’entitats que deriven usuaris i, durant el confinament, va donar un servei 
imprescindible. Per tant, li demanem aquí que es compleixi aquest compromís. I no cal 
que em contesti ara a això, ja que una companya d’aquí porta un prec. Nosaltres 
només volíem incidir que també estem, doncs, a favor d’aquest compromís del Gimnàs 
de Sant Pau, i, per tant, si no em vol contestar aquí i li vol contestar en el prec 
pertinent que porta la consellera Julia Barea, de Ciudadanos, ho entendrem 
perfectament. 

I, pel primer torn, ja estaria.  

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Gràcies, president. Bé, sumar-me al condol presentat pel regidor i pel president del 
Districte. Crec que en moments d’aquests hem d’estar tots junts, i la mort d’aquestes 
tres persones «paquistanís», el Mazar, l’Abu i el Sarfraj, no han de quedar en va, sinó 
que hem de lluitar per acabar amb les desigualtats i l’infrahabitatge que tenim en el 
districte. També lamentar la mort de la persona que li va caure la palmera a sobre. I 
crec que situacions com aquesta també s’haurien de resoldre i no esperar que passi 
alguna desgràcia per posar-nos les piles. 

Tornem a fer un plenari en circumstàncies estranyes; no podem oblidar que avui a les 
dotze es començaran a aplicar les noves restriccions per intentar aturar el número de 
positius, i això no és positiu per a ningú. Esperem que el Govern de la Generalitat i 
l’Ajuntament siguin conseqüents amb les mesures que s’han pres i que facin mesures 
per ajudar restauradors, comerciants i els altres sectors afectats, que se suma als 
problemes que han patit durant l’estiu, amb el tancament de negocis i amb els negocis 
que no han pogut obrir. I després d’aquestes mesures, segurament hi haurà molts 



negocis que no podran tornar a obrir, amb la qual cosa sumem molts tancaments de 
negocis en un districte on la vida la fan també els petits comerciants. Necessitem un 
pla, i esperem que la mesura de govern sigui el primer pas per fer i per estar a l’altura 
de tant com els comerciants es mereixen.  

Tot s’ha de dir, les últimes dades sanitàries, tenim tants fronts oberts en aquest 
districte que crec que podríem fer un plenari sencer només parlant de l’informe del 
regidor. Però, bé, centrant-me en els temes que crec que són importants i no m’hi 
estendré gaire, perquè el conseller d’Esquerra Republicana ja ha dit moltes coses que 
hi estem d’acord, i que hem de seguir treballant conjuntament. Hi han altres temes que 
també hem parlat en anteriors plenaris que intentaré no fer més incís en aquests 
temes, tot i que ens segueixen preocupant.  

La veritat és que les dades que ens presenten en aquest informe i les reunions 
mantingudes amb diferents entitats i en els òrgans de participació…, veiem que el 
districte no funciona, i no és cosa que només els ho diem els partits de l’oposició, sinó 
que els ciutadans i les entitats també els ho diuen. 

Podríem parlar de molts temes, però intentaré centrar-nos en aquells que creiem que 
són importants. Pel que fa a la campanya d’estiu 2020, vostès es van comprometre en 
el passat plenari que ens presentarien les dades. Això no és així. Podem entendre 
l’explicació que ens donen en l’informe del regidor, però la realitat és que no han 
complert amb el seu compromís. Esperem que dilluns, com a molt tard, ens facin 
arribar aquestes dades a tots els grups municipals, perquè són dades claus per 
conèixer la realitat d’infants i joves de la nostra Ciutat Vella. Si no coneixem aquestes 
dades, no podrem fer mesures adequades per solucionar els problemes que s’hagin 
creat després de la pandèmia. 

Pel que fa al Pla de desenvolupament econòmic, no m’agradaria estendre’m, ja el 
conseller d’Esquerra Republicana ha dit que va una miqueta tard, s’acabarà en el 
2021, si no m’equivoco, i s’ha de tornar a fer. La veritat és que és l’oportunitat que 
tenim per millorar aquest Pla de desenvolupament econòmic. Va començar sent una 
primera mesura per poder atendre aquells problemes greus que tenia el comerç, però 
no oblidem que si el comerç i les associacions de comerciants no lideren aquest 
projecte, no hi haurà ni mesures ni accions concretes per defensar-lo. Per tant, els 
demano que, si us plau, aquesta vegada qui lideri aquest projecte i aquesta mesura de 
govern no siguin els polítics, sinó les persones que es veuen afectades diàriament en 
comerços i/o entitats comercials. 

Pel que fa a la xarxa de resposta econòmica, en aquest cas els diré que és molt positiu 
i és una bona proposta, però arriba tard. I dic que arriba tard, perquè s’hauria d’haver 
fet abans de la crisi que estem vivint. Està molt bé que es creïn mesures per ajudar la 
ciutadania, i aquesta pot ser una bona eina per conèixer situacions que viuen les 
famílies i les persones que viuen a Ciutat Vella. No podem oblidar que moltes 
persones no volen anar a serveis socials, i aquesta xarxa de resposta econòmica pot 
ser un primer pas per conèixer la realitat dels ciutadans del nostre districte. La veritat, i 
les dades ho confirmen, que no ha arribat a tothom. És una bona eina, però hem de 
fer-hi més comunicació i hem de ser capaços d’arribar a les més de 108.000 persones 
que tenim empadronades al districte, perquè, segons les seves dades, només hi han 
accedit 130 persones. Les dades demostren que cada vegada més, quan es fa una 
mesura, està molt bé fer proves pilots, però hem de ser capaços de comunicar el que 
es fa i el que no es fa. 



Pel que fa a l’espai públic, passejant per la Barceloneta, el Raval, el Casc Antic, el 
Gòtic, ens donem compte que l’espai públic del districte no està bé: voreres trencades, 
arbres caiguts, llambordes mal posades i trencades, brutícia, aglomeracions i un llarg 
etcètera. Els demanem que tinguin més cura del mobiliari urbà, i, si no, utilitzin l’app de 
«Bústia ciutadana», que a vegades tenim la sensació que no funciona, perquè molts 
veïns, inclosa jo mateixa, en fem ús molt d’aquesta aplicació i moltes vegades les 
queixes que presentem o es tenen menystingudes o no solucionen els problemes amb 
la rapidesa que es necessitaria.  

Les coses que passen a l’espai públic són moltes, però la gran majoria tenen a veure 
amb la convivència, millor dit, amb la poca convivència que tenim als nostres carrers. 
Tenim «botellots», no només en el MACBA, del MACBA se’n van a la plaça Terenci 
Moix, de la platja passen a les places de la Barceloneta, i moltes vegades acaben sent 
en parcs tancats i jardins tancats on acaben fent-se els «botellots». La veritat és que 
necessitem mesures concretes per acabar de manera immediata amb el «botellots». 
Hem de proporcionar oci nocturn per als joves d’aquesta ciutat, i el «botellot» no ha de 
ser la solució. 

Després parlem de les zones problemàtiques al districte, que són moltes, i la veritat és 
que, després de la crisi, encara hem vist que moltes d’aquestes zones són més 
problemàtiques. Està molt bé fer plans concrets per al Pou de la Figuera, per a la plaça 
Salvador Seguí, per al parc de la Ciutadella, entorn Baluard, front marítim i altres i 
tantes propostes i plans que es fan, però no podem tenir a un districte pegats, on a 
totes les zones problemàtiques hi han plans. El que han de fer és un pla que entengui 
totes les circumstàncies i tots els problemes que passen en el districte. 

Ja per acabar i no allargar-me més, parlar de l’enllumenat. M’agrada veure com 
propostes que duem en aquest plenari, de fet, si no ho recordo malament, va ser la 
primera proposta que vam portar des del Grup Municipal de Ciutadans… Vam 
demanar que s’agilitzessin els tràmits per millorar l’enllumenat públic. La veritat és que 
ens alegra veure com alguns carrers han millorat, però molts altres encara continuen a 
les fosques i, donat que les nits es comencen a fer més d’hora, és problemàtic que 
quan surtis d’una reunió, sobretot d’un òrgan de participació, els carrers per on vagis 
estiguin a les fosques. 

I l’últim concepte i que crec que és important, no podem oblidar la cultura en el 
districte, no podem parlar de cultura només dels grans equipaments; hem de parlar 
dels petits artistes, de les estàtues humanes, dels pintors i dels músics que, dia rere 
dia, els demanen reunió i a dia d’avui no tenen resposta per fer una reunió amb vostès. 

Gràcies. 

La Sra. M. José Chacón i Salvador 

Gràcies, president. També sumar-nos, des de Junts, al condol de les morts per 
accident que podíem haver evitat al nostre districte. 

I voldria començar aquest plenari denunciant un cop més que ahir va fer un any de la 
sentència injusta dels líders polítics independentistes, que demà en farà tres que els 
Jordis estan en presó i seguim amb aquesta persecució i vulneració constant d’un 
estat judicialitzat i opressor, com ha quedat demostrat en la inhabilitació de l’últim 
president de Catalunya, en Quim Torra.  

Dit això, seguim amb l’informe explicant als veïns i les veïnes del nostre districte la 
crònica d’un matrimoni forçat, un matrimoni malavingut, un matrimoni de conveniència i 



un matrimoni en benefici d’unes formacions polítiques, mai en benefici dels ciutadans 
ni dels veïns i les veïnes del districte de Ciutat Vella. Un matrimoni que fa fallida en 
tots els àmbits, que van patir un divorci en el mandat passat. Tot i així, tornen a repetir 
noces aquest mandat i que, en detriment de tots els veïns, juguen un rol de centrifugar 
responsabilitats com a socis. Això ens diu que el futur no pot ser mai bo. Un matrimoni 
present a la capital espanyola, un matrimoni present a la capital catalana, però, com va 
dir la nostra presidenta de grup, Elsa Artadi, «Podemos no pinta res a Madrid, com 
tampoc ho fa el PSC aquí, a Barcelona». Aquest binomi de govern PSOE-Podemos, o 
PSC-Barcelona en Comú, teniu molta feina a fer aquí i allà, i ara mateix, doncs, no es 
veu. Tot ha estat un llistat de promeses incomplertes. El que no pot ser, senyor 
Rabassa, és fer pública la seva opinió com a Jordi Rabassa i no pas com a regidor de 
Barcelona en Comú, que és a qui representa, perquè en política no ens representem a 
nosaltres mateixos com a persones individuals. Jo soc la representant d’un espai 
polític, com vostè, i aquí venim a parlar i a debatre de la política i de les decisions que 
es prenen en els nostres espais polítics.  

Vostès, Barcelona en Comú i el Partit Socialista, sou còmplices quant a la decisió si a 
l’edifici de Correus anirà una start-up o el nou CAP del Gòtic. Els veïns i les veïnes 
necessiten aquest nou CAP; vosaltres heu de garantir el sòl on poder construir aquest 
CAP i el Departament de Salut és qui ha d’ocupar-se de la construcció. Un centre de 
start-ups és molt bo per reforçar la ciutat com un hub tecnològic europeu i per 
empènyer la recuperació postpandèmia, ja que les start-ups són un nou model 
econòmic. I és aquí quan heu de prendre una decisió que beneficiï tothom. És difícil, 
però això va de fer política, no va que el consistori del qual vostè depèn vagi prenent 
decisions i després vostè digui públicament: «No és el que a mi m’agradaria.» Dir això 
no el fa menys responsable del futur del districte; no fugi d’estudi, si us plau. 

Vosaltres també sou còmplices de si al solar de Drassanes anirà un hotel, una 
residència d’estudiants o pisos. I ho dic sense embuts, des del moment que ha permès 
a un grup de veïns pensar que a les propietats privades són els altres qui decideixen 
en comptes del propietari han alimentat l’apoderament a extrems, i ara se’ls gira en 
contra, perquè aquest merder és un problema arrossegat de l’era socialista, els seus 
socis de govern. 

Vostès també són còmplices de l’edifici fantasmagòric dels sindicats a Via Laietana. 
Vostès són còmplices del que passa al front marítim, us han ben colat la subhasta de 
vint-i-sis actius immobiliaris per les engrunes que heu acceptat: vials, voreres i cinc 
guinguetes. Realment als seus d’allà a Madrid els interessa res el benestar dels 
barcelonins, o només la rendibilitat centralitzadora? Us heu begut l’enteniment? La 
vostra formació ara es dedica a centralitzar els serveis com si fos Rajoy, posant-vos a 
la mateixa bancada de Vox, i no se li remou l’estómac? Es posicionen en contra de 
l’Estatut de Catalunya, en contra d’un model de prevenció que porta instaurat quasi 
quaranta anys aquí, a Catalunya, amb voluntariat propi. Us esteu venent no els 
bombers d’un país, us esteu venent els vostres propis bombers. El preu a pagar serà 
molt car. D’això el que jo en dic és que sou uns comunistes d’hivern; res de mirar el 
benestar i la prosperitat de les classes baixes o mitjanes. Vosaltres teniu un discurs i 
viviu a la banda contrària del discurs. 

Això del front marítim és una altra promesa en campanya electoral que ha marxat 
directament a la paperera de la història, i seguim sumant. 

Vosaltres també sou còmplices quan, per fer-vos propaganda purament electoralista, 
al mandat passat, com han dit els meus companys d’Esquerra Republicana, voteu a 



favor de comprar el Gimnàs social de Sant Pau, perquè només vosaltres sou el 
Govern més social. I a hores d’ara resulta que aquest Govern més social es fa l’orni. 
Vostès sou còmplices de voler menystenir el Govern d’un país; menys piulades per 
quedar bé i menys fer el paperina al Parlament posant-vos de cul amb els APEU (Àrea 
de Promoció Econòmica Urbana), eina molt beneficiosa per al comerç dels nostres 
carrers, que malauradament estan en precari i que us demanen molts eixos 
comercials. Vostès sou còmplices dels 1.603 dies de retard de la reforma de la 
Rambla. Per no anomenar els tants altres projectes que estan aturats des de fa molt 
de temps i sense cap tipus de dubte ara és el moment, ara que tenim els nostres 
carrers amb menys vida, ara que el comerç, molt, està tancat, ara, quan hem de ser 
valents i invertir en el nostre futur.  

Amb vostès al capdavant anem perdent un llençol a cada bugada. De tots aquests fets 
que us he anat anomenant anteriorment arribarà el dia de la rectificació, com heu fet 
de rectificar amb els talls a Via Laietana, com heu fet amb la cura del verd i com fareu 
en tantes altres coses que no heu sabut resoldre al moment.  

En aquest moment és quan em ve al cap les paraules que va dir el nostre estimat 
Joaquim Forn a la vostra líder Ada Colau: «Ha demostrat ser una broma per als rics, 
un malson per a les classes mitjanes i un càstig per als més desafavorits.» Cada dia 
que passa aquestes paraules cobren més sentit. 

Des de Junts per Catalunya no ens cansarem de dir-vos que esteu fent salat, comuns i 
socialistes, aneu tard a tots llocs, esteu perdent temps i frenant escenaris i situacions 
que la mateixa inèrcia les feia funcionar. 

Aprofito aquests minuts també per agrair a tota la comunitat educativa els esforços que 
van fer a l’inici de curs per adaptar la vida escolar a les mesures de seguretat 
sanitàries i com estan fent front en la cura de tots els infants i adolescents en la lluita 
de preservar la salut de tots ells. Molts ànims a tots els confinats com a mesura 
preventiva i als positius.  

També, i amb això acabo, un reconeixement als centres d’atenció primària que, 
malgrat les deficiències estructurals, de personal i sanitàries, estan fent front a aquesta 
pandèmia.        

El president agraeix les intervencions i dona de nou la paraula al regidor. 

El regidor 

Sí, com a regidor del Districte tinc opinió i les opinions les expresso quan considero 
que les he d’expressar, només faltaria. El meu no és un càrrec institucional que sigui 
només, doncs, per presidir espais i tot això, sinó que és per opinar, per proposar i per 
rectificar si és que considerem que hi ha coses que s’han de rectificar. Per tant, no 
deixaré de dir les meves opinions, i si hi ha coses que no m’acabaven d’agradar, 
doncs, també ho diré, però, a més a més, treballaré per canviar-les. Hi insisteixo, si 
hem de rectificar, ho farem, perquè davant de tot a mi em sembla que els veïns i les 
veïnes el que necessiten i el que volen i el que esperen d’un polític és que sigui 
honest, que no s’amagui i que sigui transparent.  

I, aleshores, si s’empoderen els veïns i les veïnes, com algun partit polític feia 
referència, doncs, perfecte. Em sembla molt bé que les veïnes s’apoderin, em sembla 
molt bé facilitar-los tota la informació que demanen, em sembla molt bé ser 
transparents, fer totes les reunions que calgui i ser honestos. I si després aquesta 
organització veïnal se’ns gira en contra, doncs, mala sort, són algunes de les penyores 



que hem de pagar per passar a la política institucional. Però, com a mínim, deixarem 
coneixement i deixarem una institució que és menys opaca del que tradicionalment 
era. Aquests són els veïns i les veïnes que tenen informació, que tenen documentació, 
que se’ls dona el que demanen, i que després, quan arriba una pandèmia, s’enxarxen, 
es coneixen, es reconeixen i treballen i arriben on l’Administració no arriba, perquè 
efectivament, com he dit a tots els consells de barri, l’Administració no és infal·lible, 
cap ni una, ho hem de reconèixer, i són aquests veïns apoderats els que arriben allà 
on nosaltres no arribem i que fan moltes de les coses que potser l’Administració les 
faria d’una manera molt més lenta. 

Ahir vam anunciar el Pla de barris. El Pla de barris s’augmentarà i serà també per al 
barri del Raval Nord, eh? Per tant, hi haurà un pla de barris que serà per a tot el barri 
del Raval i seguirem amb la continuïtat del Gòtic Sud. Em sembla important, perquè un 
dels objectius o, si més no, l’objectiu del Pla de barris és justament fer front a les 
desigualtats i tirar endavant mesures i accions comunitàries amb els veïns i les veïnes, 
amb total transparència, amb procés participatiu, per intentar pal·liar aquestes 
desigualtats socials que, sens dubte, es posen en evidència al barri del Raval. Un barri 
que va veure la setmana passada com hi va haver una nova operació policial, una 
operació policial en la qual…, liderada per Mossos d’Esquadra, que és qui té 
competències en el tràfic de drogues, que va ser qui va entrar en el 97% dels pisos en 
què es va entrar, i dels quals no va deixar cap ni un de buit, perquè tots tenien 
contracte legal. Aleshores, nosaltres, i jo personalment –vostès ho saben–, estem en 
contacte amb els intendents, jo vaig ser al carrer amb els intendents, em van explicar 
el dispositiu, hem tingut reunions posteriors, els hem repassat un per un, no ha quedat 
cap pis buit. I, evidentment, si hi ha incidències, si hi ha coses que s’han fet malament, 
els veïns i les veïnes ens ho han de dir, ja sigui trucant a la policia o dient-nos-ho a 
nosaltres. Però, hi insisteixo, no han quedat pisos buits. I agraïm als cossos policials 
que hagin fet aquest operatiu tan necessari. Sabem que hi ha més operacions 
pendents, més investigacions, millor dit, i, doncs, això segueix com habitualment. 

El Pla de desenvolupament econòmic és una eina que es va fer en el mandat passat – 
va ser el primer que es va fer a la ciutat– i és plenament vigent en els seus objectius, 
en els seus objectius i en els seus sectors econòmics prioritaris. És cert que el context 
ha canviat, i, per tant, hem d’inventar nous models, hem de posar en marxa nous 
models, hem d’inventar i hem d’intentar veure si tenim mecanismes diferents que no 
hem explorat. Hi havia coses que s’apuntaven i que no es van poder acabar de dur a 
la pràctica. Però el treball de cures, sectors prioritaris, que dèiem en el PDE, treball de 
cures i serveis a les persones, intervencions comunitàries, comerç local de proximitat, 
consum responsable, projectes culturals, petita producció urbana, economia circular, 
coneixement i innovació, és plenament vigent en els seus objectius. Hem de treballar, 
evidentment, amb associacions de comerciants, amb eixos comercials i amb veïns i 
veïnes també per veure quines són les seves necessitats per al nou pla de 
desenvolupament econòmic que s’ha d’adaptar a les noves necessitats. 

Personalment, no sé si els APEU són una resposta a la crisi; el que sí que sé és que 
una resposta a la crisi ha de ser una reorientació de bona part del comerç que tenim a 
Ciutat Vella, no tot, de bona part d’aquest comerç, aquell que està més orientat a un 
públic flotant que ha desaparegut. Per tant, el Pla de desenvolupament econòmic, que 
és una de les línies que hem dit a la mesura de govern, el tiraran endavant amb uns 
objectius que existeixen i, si s’han de revisar, es revisaran, però que em sembla que 
són plenament vigents. 



Respecte a l’espai públic, doncs, sens cap mena de dubte i no…, si em permeten 
expressar la meva opinió, jo també crec que l’espai públic a Ciutat Vella té molt de 
desgast, portem molts anys de desgast, i que es necessita una acció contundent. 
Estem treballant en un pla de xoc, que esperem poder-vos anunciar més endavant, pel 
que fa a la neteja i al manteniment. Potser hi ha algú que ha intervingut abans que 
pensaria que el que he de dir és que està bé. No, si està malament ho dic, i el que faig 
és intentar treballar perquè estigui bé, hi arribaré o no hi arribaré, però l’honestedat per 
davant.  

Una de les accions que s’ha dut a terme darrerament és… Sabeu que l’intendent de la 
Guàrdia Urbana de Ciutat Vella no era l’intendent de la nit a Ciutat Vella. Des de fa ben 
poques setmanes ja és també l’intendent de Ciutat Vella; per tant, tots els agents de la 
Guàrdia Urbana que intervenen a Ciutat Vella, sigui de dia o de nit, tenen el mateix 
intendent. Això és important, perquè d’aquesta manera la coordinació entre les 
diverses hores del dia és molt més efectiva. Sabem que Ciutat Vella és una cosa de 
dia i és una cosa de nit, i ara, doncs, s’està treballant perquè aquesta coordinació sigui 
molt més harmoniosa. I després s’estan duent a terme intervencions per sanitat 
pública, però no només, en temes de «botellots» i intervencions també en locals 
il·legals, com s’ha fet aquest cap de setmana amb intervencions a un local a la Via 
Laietana o un altre al carrer Lancaster.  

Gràcies per recordar el tema de l’enllumenat, és una de les prioritats d’aquest mandat, 
i ho vam dir fa mesos ja. El treball de les entitats veïnals i el treball de veïns i veïnes, 
els mapes dels punts foscos ens serveixen a nosaltres per incrementar i per parlar 
amb Il·luminació per incrementar la intensitat lumínica. En molts dels carrers hem 
posat fanals, hem mogut fanals, hem incrementat per damunt de l’estàndard la 
intensitat lumínica, i és una feina que està en progrés, que no s’ha acabat, que ja 
n’hem fet molts, però que, quan s’hagi acabat, si és que realment és així, doncs, us ho 
presentarem. Als consells de barri hem fet un resum de tots els carrers i totes les 
places en què ho hem fet durant aquests mesos. 

Nosaltres estem compromesos amb la Rambla, i ho hem dit per activa i per passiva. I 
jo els voldria recordar que en el mandat passat es va fer un procés participatiu amb 
quatre eixos, quatre eixos d’intervenció a les Rambles: un d’urbanització, un altre 
urbanístic, un de turístic i un cultural; quatre. I en tots quatre s’està treballant. Hi ha un 
equip, liderat per Foment de Ciutat, que està treballant de manera interdisciplinària 
amb diversos departaments de l’Ajuntament per tirar endavant totes quatre estratègies, 
totes. Creiem que la situació ara mateix és que el que es necessita és que, quan sigui 
possible, tornin veïns i veïnes a la Rambla, barcelonins i barcelonines a la Rambla. Per 
tant, ara ens estem focalitzant en l’estratègia cultural, que em sembla imprescindible. 
També perquè necessitem tots plegats, doncs, notícies positives, activitats, que el 
carrer estigui dinàmic. I estem treballant-hi per veure de quina manera, quan acabi 
aquesta situació de pandèmia, podem portar encara més cultura a la Rambla. 

No sé què han dit de Vox i que ens assèiem a la mateixa bancada, que em sembla 
que no mereix cap opinió, perquè és absolutament un comentari sense sentit, si és 
que l’he entès com l’he entès.  

Respecte al front marítim, ho hem dit, i ho lamento, la meva opinió és que no és el 
millor dels acords. Nosaltres volíem una altra cosa. Teníem un acord pràcticament 
tancat, que vam anunciar en el mandat passat, perquè, si no, no ho haguéssim fet, i 
aquest acord s’ha trencat. Nosaltres estem en contra de les subhastes; creiem que no 
s’hauria de subhastar absolutament res de propietat pública. Tot i així, l’operació o els 



acords del front marítim representen l’operació patrimonial més important de la ciutat 
de Barcelona en dècades i representarà que hi haurà molt de sòl públic a la 
Barceloneta que serà municipal. Només per això creiem que aquest punt és un punt 
molt positiu. I després n’hi ha un altre que és que hem evitat que se subhastin totes les 
discoteques, que ens semblava imprescindible que no se subhastessin. No es farà. I 
fins i tot hem aconseguit que aquelles que estan davant del CSIC tinguin un lloguer 
menor quant a anys, a temporalitat, perquè, si el Govern central s’avé a dotar de 
pressupost el CSIC, s’ampliï. No és el millor dels acords, quan un s’asseu a la taula –i 
aquí tots som grans i ho sabem– i quan anem a negociar, arriba un moment en què la 
negociació es pot trencar i has d’acceptar el que hi ha. S’ha «apretat» i s’ha anat molt 
enllà, s’ha aconseguit arribar fins aquí. Creiem que no és el millor dels acords, no 
m’agrada, no m’agrada que se subhasti, però, de totes maneres, té alguns punts que 
són positius.  

En mesos trobarem solució per al CAP del Gòtic, segur. Ja ho hem dit, des d’abans de 
l’estiu estem treballant en l’estudi d’alternatives, hi ha diverses alternatives en el Gòtic. 
Trobarem una solució i podrem dir, quan ho hàgim fet, que això serà d’aquí a uns 
mesos –no em feu dir si són tres o cinc–, que haurem donat solució al CAP del Gòtic, 
perquè tindrem ja una resposta i que el CAP del Raval Nord segueix endavant. No em 
sembla una mala notícia tenir solucions per a dos CAPs del districte amb 
reivindicacions històriques. Falten mesos, però s’haurà de fer. 

I respecte a Correus, mireu, estem parlant de diversificació econòmica, d’acord? Per 
tant, es va plantejar i es va presentar un protocol d’actuació, que s’ha de seguir 
treballant, i per a mi és important que aquest protocol d’actuació tingui molt en compte 
les necessitats del barri. I si parlem de diversificació econòmica, parlem de tecnologia 
o parlem de start-ups, de quina manera poden revertir positivament en el barri del 
Gòtic i, a més a més, de quina manera podem fer que aquells espais que són molt 
grans, en alguns casos, doncs, que també siguin aprofitats per veïns i veïnes del 
Gòtic. Hem de treballar perquè sigui un projecte no gentrificador i per això hi estem 
des d’un primer moment, i creiem, doncs, que si tira endavant, perquè es troben els 
inversors corresponents i que hi ha prou empreses interessades, doncs, trobarem un 
model que sigui sostenible i que «interlocuti» amb la vida del barri.  

El Gimnàs del Sant Pau ha fet un servei imprescindible en pandèmia, sens cap mena 
de dubte, i estem compromesos amb el Gimnàs del Sant Pau. En el mandat passat ho 
vam demostrar salvant un desnonament, ens vam gastar més d’1 milió d’euros per 
comprar una finca «colindant» que va desencallar bona part del pacte, que va venir 
després. I, en tot cas, ja contestaré quan hi hagi el prec. 

El president agraeix la intervenció i obre el segon torn de paraula dels grups 
municipals. 

El Sr. Antoni Vidal Ruiz 

Gràcies, president. Sumar-me al condol dels tres veïns morts a la Barceloneta i la mort 
que va haver-hi per la palmera a la Ciutadella, que abans no m’ha donat temps a 
expressar-ho. 

Faré una puntualització i tornaré al debat anterior de la subhasta. La puntualització que 
deia el regidor del Pla de barris, sí, molt contents que s’hi afegeixin barris, però és que 
no ha variat el pressupost. Vull dir, s’hi afegeixen nous barris amb un mateix 
pressupost. O sigui, això, la veritat, caldrà modificar-ho, crec jo. 



I tornant al tema de la subhasta. O sigui, vostès es presentaven com a combatents de 
l’especulació i ara de cop ens trobem que van de la mà dels especuladors. És 
sorprenent. I a part quan deia «negociació», negociació amb qui? Si sou vosaltres 
mateixos, és que aquí hi està Madrid. És que per vosaltres és «aquellos», no?, els de 
Madrid, els de Madrid… Els de Madrid sou vosaltres també. O sigui, és que esteu 
negociant amb vosaltres mateixos. La realitat és que vostè es convertirà en el regidor 
que es va vendre la Barceloneta, aquesta és la realitat, i que no va fer re per evitar-ho. 
I és així. I sembla com si la flama de Barcelona en Comú, no?, el que enteníem per la 
flama de Barcelona en Comú, es va apagant i apagant i apagant i cada cop ens 
adonem més que és un projecte caduc, un projecte sense rumb i que no té més 
recorregut més enllà del 2023. Però és que, en fi, en aquesta fi del vostre projecte els 
culpables sou vosaltres, vosaltres mateixos amb els vostres fets i les vostres aptituds. 

Moltes gràcies. 

El president dona la benvinguda al regidor Francisco Sierra. Tot seguit, dona la 
paraula a la consellera Barea.    

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Jo crec que és la primera vegada que em sobra temps. Intentaré ser al més «escueta» 
que pugui. 

Reforçar l’activitat econòmica i el comerç és un objectiu que sembla que compartim 
tots. És veritat que al Pla de desenvolupament econòmic podem compartir els 
objectius, però el que no compartim moltes vegades són les accions que es duen a 
terme. La veritat és que està molt bé ser activista, però no oblidem que les persones 
que governen la ciutat són vostès, i a vegades deixen de banda moltes entitats i molts 
comerços que els podrien donar solucions gairebé per a tot. 

Vostè ha parlat de rectificar, que està molt bé rectificar, però moltes vegades aquestes 
rectificacions van tard i moltes vegades els afectats ja no poden tornar enrere.  

Quan parlin del Pla de barris del Raval Nord, ja en parlarem a bastament, perquè 
entenc que ens el presentaran aquí, al plenari, i podrem debatre exactament quines 
són les mesures o quines són les prioritats. 

Quan parlen de transparència, està molt bé, però els torno a repetir el que els vaig dir 
a la Junta de Portaveus: la transparència és publicar totes les dades a la web que 
siguin necessàries; a dia d’avui, continuen en la mateixa situació que a la Junta de 
Portaveus. Aquí els demanaria que, si us plau, la web del Districte s’actualitzés al més 
ràpid possible. És veritat que a vegades és complicat, però entre tots hem de ser 
capaços de publicar aquestes dades. 

Pel que fa a l’espai públic, estem encantats que hi hagi un pla de xoc de neteja, però, 
si s’hi fixen, tot són plans de xoc, no hi ha un pla de continuïtat. El 2023 acabarà el seu 
mandat, però és que hi hauran uns altres mandats que es veuran afectats per les 
seves mesures de govern. 

I ja que hem parlat del CAP del Gòtic, aquí també m’agradaria que ens fessin arribar 
tots els informes que han fet pel CatSalut, pel Departament de Salut i per tots aquells 
espais que creiem que són positius. La veritat és que, a dia d’avui, està molt bé 
combinar activitats diferents, com és les start-ups i un possible CAP, però la veritat és 
que aquí com en tot hem de ser conscients que hi han realitats i realitats i prioritats i 
prioritats.  

La Sra. M. José Chacón i Salvador 



Gràcies. Primer de tot, agrair al senyor regidor que em respongui amb aquesta 
intensitat, senyal que el meu missatge li arriba alt i clar. Vostè és un càrrec electe, no 
ho oblidi, d’una formació política que es diu Barcelona en Comú; no maregi els veïns i 
les veïnes amb la seva opinió personal en els espais polítics o en els òrgans de 
govern, si us plau. Parla d’opacitat vostè, vostè, res més. Doncs, permeti accedir als 
expedients dels blocs de formigó que els meus regidors encara esperen. 

En el tema de la Rambla em diu que els veïns i les veïnes juntament amb Amics de la 
Rambla, que han endegat aquesta campanya, es queixen de vici? No ho sé, faci-s’ho 
mirar. 

I compartim totalment la reflexió que cap Administració podrà fer front a l’emergència 
sola. I per això es necessita la coordinació entre administracions. I m’agradaria dir al 
senyor regidor, un altre cop, que, si us plau, deixi de centrifugar responsabilitats, que 
és molt fàcil fer la crítica a altres administracions quan no són davant ni tenen la veu 
per rebatre, i estic cansada de sentir-li a vostè en els consells de barri i a qualsevol 
moment que té la carxofa a la boca dir que això és culpa de la Generalitat, o això és 
culpa de… Doncs, no, o sigui, aquí hem de ser corresponsables tothom. Apel·lar la 
Generalitat a la construcció d’habitatges és un cinisme que tira enrere. Vostès quants 
habitatges municipals tenen buits?  

Abans m’he descuidat de dir-vos que el Decret sobre els vehicles de mobilitat personal 
ha estat paper mullat, no sé si en sou conscients. I el document, si us plau, a banda de 
poder entregar-lo en un marge més ampli, no pas a vint-i-quatre hores del plenari, 
reviseu-lo perquè hi han força errades. Per exemple, obres a Robador, 25-27, previsió 
de finalització el setembre del 2020. Curiós, perquè jo crec –jo crec– que visc a 
l’octubre del 2020; deu ser que vaig avançada en el temps respecte a vosaltres. 

El president comunica que el regidor ja ha exhaurit el temps d’intervenció.   

3. Mesura de govern: Ciutat Vella davant la crisi produïda per la COVID-19 

El president informa que els temps pactats en la Junta de Portaveus són de dotze 
minuts per al Govern i sis per a la resta de grups. 

El regidor 

Bé, doncs, presentem la mesura de govern «Ciutat Vella davant la crisi produïda per la 
COVID-19». És una mesura de govern pressupostada amb 2 milions i mig d’euros; són 
cent vint mesures, repartides en tres eixos, i que compta amb la incorporació d’un 
equip que coordinarà l’execució d’aquestes mesures. Agrair el treball de coordinació 
que s’ha fet en vuit àrees municipals, gràcies també a la implicació del cos tècnic del 
Districte, a la participació de l’oposició, que heu presentat mesures i esmenes al text, i 
també agrair la participació de la ciutadania, perquè moltes de les mesures que hem 
incorporat han sortit de les desenes de reunions que hem tingut amb entitats, 
col·lectius, eixos, associacions i veïns individuals, a més a més d’algunes que anirem 
incorporant més endavant sorgides dels consells de barri que tot just vam acabar 
abans-d’ahir. 

Deia que són cent vint mesures en tres eixos per afrontar les noves realitats sorgides 
de la crisi sanitària, econòmica i social, i els eixos tenen a veure amb aquesta triple 
crisi. La de cures i drets socials amb mesures com millorar la connectivitat en centres 
educatius, suport a persones grans que viuen soles, garantir material educatiu als 



escolars. Del dret a la ciutat, un altre eix, amb mesures com reforçar l’estratègia de 
treball i la negociació col·lectiva amb veïnes i moviments per evitar l’expulsió de 
veïnes, incrementar els carrers pacificats, sobretot al barri del Raval, urbanitzacions 
tàctiques, diverses, per garantir el dret a la ciutat. I també en l’eix de model econòmic, 
fomentar l’ocupació de qualitat, donar resposta i adaptar accions formatives per al 
comerç del districte, mediació amb propietaris per negociar preus de lloguer, 
incrementar i explorar noves línies de baixos de protecció oficial. 

Estem en un moment que és un punt d’inflexió, perquè aquesta crisi evidencia que el 
model sobre el qual se sustenta l’economia i, per tant, la vida social també del districte 
és feble per la seva dependència d’un únic sector econòmic. Hem de ser un model, 
Ciutat Vella ha de ser un model de com transitem d’una economia intensiva en 
l’aprofitament dels beneficis del turisme cap a una economia diversa dirigida als veïns i 
a les veïnes de Ciutat Vella i de Barcelona. I hem de ser un model, Ciutat Vella ha de 
ser un model de transició cap a una economia que fomenti una ocupació de qualitat, 
una ocupació de proximitat i una economia que reverteixi en positiu els barris, que 
«interlocuti» amb ells i que no en sigui aliena. 

El president agraeix la intervenció i obre el torn dels grups municipals. 

El Sr. Antoni Vidal Ruiz 

Gràcies, president. Bé, a la Taula de Ciutat es va acordar que serien els districtes els 
que repliquessin aquesta Taula de Ciutat per arribar a grans acords, però des del 
Districte de Ciutat Vella ens hem avançat. I vagi per endavant que no em queixo de ser 
els pioners, ans al contrari, crec que si ens avancéssim en moltes coses, tot aniria molt 
millor. Però les maneres per les quals ho heu fet no han estat les correctes. Vau fer 
reunions amb les diferents entitats sense convidar-nos, i un cop ho teníeu tot ben 
lligadet, amb el document ja en marxa, va ser quan ens vau citar per anar a posar els 
sobrants i les restes, quan l’estructura ja estava muntada i organitzada. Nosaltres us 
vam fer arribar una proposta que feia esmena a l’organització de la mesura en si.  

Considerem que una altra de les grans potes havia de ser, precisament, convivència i 
seguretat. El poc comerç i veïnat que tenim acaba marxant, perquè es troba immers en 
un districte on hi ha una inseguretat creixent. I no comenci ara amb les estadístiques, 
perquè jo també sé manipular dades. Però la realitat és que els veïns acaben marxant 
per aquests problemes. Si volem remuntar el districte, necessitem donar seguretat als 
nostres veïns i als comerciants, que són els que generen, precisament, l’activitat 
econòmica. 

És per això que nosaltres vam posar èmfasi en tres punts bàsics. La primera, que 
aquesta mesura signifiqués un increment significatiu del pressupost. La segona era la 
recuperació de Foment de Ciutat Vella, diguem-ne una societat municipal amb una 
oficina renovada i amb controls de garantia en el seu funcionament. I la tercera era 
aquesta pota de seguretat i convivència amb una sèrie de mesures. Al no acceptar-les 
ens hem vist obligats, doncs, a presentar-ho com a proposició en aquest plenari per tal 
de complementar la mesura de govern. 

Al final de tot, ens trobem amb una mesura amb molt bones intencions que compta 
amb un pressupost de 2,5 milions d’euros per a la gran quantitat de mesures que hi 
ha. Jo crec que aquesta quantitat de 2,5 milions d’euros, precisament, és insuficient 



per tirar endavant tot el conjunt de mesures que se’ns proposen. Per tant, considerem 
que és un pressupost clarament insuficient, no volem un llistat de bones intencions que 
després no es compliran, volem solucions clares i amb un pressupost clar. I entenem 
que, en oblidar-se la darrera pota…, considerem que hi ha veïns i veïnes, com els de 
l’entorn de Baluard, entorn Robador, Folch i Torres, carrer dels Salvador, plaça de la 
Gardunya, el sud del Gòtic, etcètera, que no s’han tingut en compte en l’elaboració 
d’aquesta mesura de govern. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Gràcies, president. Des de Ciutadans, volem començar dient gràcies i mil gràcies a 
totes aquelles persones que ho han donat tot durant aquests mesos, des que es 
decreta l’estat d’alarma, el confinament, el postconfinament i en aquests moments. 
Sou imparables i no hi ha suficients aplaudiments ni suficients maneres d’agrair-vos la 
tasca que heu fet, sou uns grans herois en aquesta etapa tan dura que encara vivim 
avui. Tampoc volem oblidar-nos de les persones que hem perdut en aquests mesos, i 
envio un escalf a tots aquells familiars i amics que han perdut un ésser estimat. Agrair 
al Govern municipal aquesta aproximació que ha fet amb els grups de l’oposició per tal 
que aquesta mesura sigui una mesura consensuada amb tots, sense excloure ningú, 
intentar que tothom se senti representat en aquell full de ruta. 

Aquest document, com he dit, ha de ser un punt de partida que ha d’encaminar 
polítiques valentes i reals que donin resposta a una realitat tan complexa com la de 
Ciutat Vella. No la que vostès vulguin, sinó polítiques que atenguin comerciants, veïns, 
joves, adults, grans, autònoms, migrants, a tots. No podem deixar ningú enrere. Ho 
repeteixo, no podem deixar ningú enrere. 

En aquests moments, i davant d’aquesta mesura, no parlarem del que s’ha fet 
malament, del que s’ha fet tard o del que no s’ha fet. Volem parlar del que es farà. I 
per això hem volgut ser al més constructius possible per proposar millores. Per a 
Ciutadans, un dels temes claus és la recuperació del teixit i l’ocupació de qualitat, 
millorant les dades socioeconòmiques del districte. En aquest sentit, volem prioritzar 
mesures i accions relacionades amb establir ajudes a autònoms, petites i mitjanes 
empreses; millorar Barcelona Activa en el districte; millorar i acompanyar els comerços 
dels sectors més perjudicats; dissenyar i implementar plans de promoció i reforç als 
sectors que han sigut més afectats durant aquesta pandèmia. Volem ajudar tots els 
comerços i acompanyar-los en l’adaptació de les noves mesures sanitàries que en tot 
moment puguin sorgir. 

Un altre tema clau i que creiem que és bàsic per millorar el districte és garantir els 
drets socials de tots els ciutadans i fer propostes concretes per a gent gran, joves, 
infants, dones, persones migrades, garantint la igualtat d’oportunitats i garantint els 
drets bàsics per als ciutadans de Barcelona i de Ciutat Vella. Les propostes en aquest 
aspecte han de regir per garantir la igualtat d’oportunitats de tots els ciutadans i lluitar 
contra les desigualtats entre barris, però també entre districtes. Reforçar els projectes 
ja establerts a la ciutat, millorar els equipaments, millorar els serveis i, sobretot, 
atenent totes les persones, perquè, ho repeteixo, no podem deixar ningú enrere. 

Està clar que en aquest districte serveis socials funciona i molt, perquè sense aquest 
servei durant l’estat d’alarma i les diferents fases no s’hagués pogut atendre totes les 
persones que s’ha atès. Però sí que cal dir que hi han serveis complementaris i 



imprescindibles que haurien d’haver funcionat al mateix temps i amb la mateixa força 
que serveis socials, com els PIAD (punts d’informació i atenció a les dones) i el SARA 
(Servei d’Atenció, Recuperació i Acollida), l’oficina d’habitatge, i els diferents 
equipaments municipals que fossin espais on les entitats poguessin fer les seves 
diferents activitats que han fet durant aquests moments, però també per oferir atenció 
personalitzada a tots els comerciants, a totes les entitats i a tots els ciutadans que ben 
bé no sabien quin tipus d’ajudes podien tenir. 

També tenim clar que l’educació, l’esport i el lleure, l’habitatge o la salut són drets 
indiscutibles per a tots els ciutadans. I per això creiem que és necessari la coordinació 
entre totes les administracions i amb tots els consorcis en què formem part des de 
l’Ajuntament. No podem deixar cap consorci de banda.  

Tot s’ha de dir, que hi han propostes que podrem millorar, que s’hauran de millorar i 
s’hauran d’implementar en el transcurs d’aquests mesos. Per això creiem que no 
podem tenir aquest pla fins al 31 de desembre del 2021, hem d’anar més enllà. Hem 
de ser capaços d’ajudar a tots, perquè no podem deixar ningú enrere, i tenir una 
especial atenció a aquells col·lectius que ja són vulnerables de per si, com les 
persones sense llar, menors tutelats, joves extutelats, dones que exerceixen la 
prostitució i totes aquelles famílies i persones que són vulnerables o estan en risc 
d’exclusió. 

Per últim, i parlant de la tercera porta d’aquest pla, el dret a la ciutat, creiem necessari 
que tota la mobilitat i tots els canvis que es puguin fer no es facin de manera 
improvisada, com ens tenen acostumats en aquests últims mesos, sinó que siguin 
propostes reals i siguin consensuades amb les persones afectades de la zona. 

I ja per acabar, parlar de la convivència en aquesta mesura de govern és molt 
important, per això creiem que haurien de fer-se més propostes relacionades amb la 
convivència, bé, amb la mala convivència que tenim en el nostre districte. La veritat és 
que vostès es van comprometre a presentar-nos les millores i el reforç del Pla de 
veïnatge, que estarem encantats de veure i que abans que es presenti en el plenari 
puguem fer intervencions.  

Com ha dit el conseller d’Esquerra Republicana, el pressupost es queda curt per a 
totes les accions que s’han de fer. Per això, haurem de buscar acords publicoprivats 
per ser capaços d’atendre a tothom. 

La Sra. M. José Chacón i Salvador 

Gràcies, president. Primer de tot, agrair-vos a l’equip de govern el treball en conjunt 
amb els grups de l’oposició, veïnes, veïns, entitats, aquesta mesura de govern que 
avui presenteu amb un objectiu comú que és el benestar i la prosperitat dels nostres 
veïns i veïnes. És molt important trobar fórmules per sortir endavant, com proposa 
aquesta mesura de govern, però sense perdre de vista que un dels focus que també 
hem d’abordar és el sanitari. I la veritat, que ho he trobat a faltar en aquest document. 
Valorem molt positivament el reconeixement constant a totes les xarxes veïnals, 
entitats, associacions, com persones que lliurement han ajudat les persones més 
vulnerables. Les resistències i els reductes veïnals han sorgit amb més força i més 
combatius que mai, alçant la veu i oferint les mans en època de pandèmia. Moltes 
gràcies per ser-hi i per tota la feinada que han fet.  



Em complau veure que, respecte al mandat passat, rectifiqueu el vostre discurs i dieu 
«no hi ha millor manera d’afrontar el futur que avaluant el llegat del passat». Heu fet 
una evolució en positiu i, per fi, comenceu a pensar que abans que vosaltres 
governéssiu aquí ja hi havia vida.  

Fent aquesta petita introducció a la mesura de govern, vull centrar-me en les tres 
branques en què desglosseu aquesta mesura, que trobo força encertada a la realitat 
del territori. 

Començant pel primer eix de treball, un model econòmic més resilient i creant 
ocupació de qualitat, trobo molt positiu que, en aquest mandat, poseu la mirada en el 
teixit productiu i el comerç en els nostres carrers. El teixit productiu, el comerç del 
centre de Barcelona no només donava servei a un públic turístic, possiblement era el 
de més volum, el que feia més soroll i el més fàcil d’identificar, però aquí, al centre, 
sempre hem suportat la pressió de ser el centre d’una gran ciutat. I aquí ens barregem 
gent d’arreu del món, gent de la resta del país que venen a comprar i a fer tràmits en 
equipaments que només tenim nosaltres en el nostre territori, perquè la ciutat va ser 
concebuda així, també tenim veïns i veïnes que venen d’altres districtes pel mateix, 
inclús per treballar. Amb això vull arribar a la conclusió que en una part teniu raó en les 
conseqüències de l’economia basada en el turisme, una economia supèrflua i amb 
poca estabilitat. Però no podem oblidar que també teníem una demanda 
sobredimensionada aquí, al centre de la ciutat, de públic de país o de ciutat que ens va 
fer confluir tota aquesta oferta de serveis i comerç, que ara ha quedat malmesa perquè 
la demanda ha minvat. És molt important posar la mirada en la precarietat laboral, 
començant per les subcontractes del mateix Ajuntament. Per poder ser justos en el 
vostre relat, heu de començar a revisar i millorar els plecs. No podem fer documents 
sense donar sentit al que aquí, en aquesta sala, exposem. Hem de lluitar tots plegats 
en contra de l’economia submergida, però en això, és cert, poc podem fer des 
d’aquesta sala amb una llei d’estrangeria que, per al nostre parer, és injusta.  

Valorem molt positivament aquest document. Les aportacions que hem fet, des de 
Junts, fan referència al model econòmic, que és la creació de la taula de xarxes 
laborals al districte en estreta col·laboració amb els eixos comercials, la revisió de 
l’ordenança del paisatge urbà, que això no acabi sent un brindis al sol, i incloure el 
comerç de proximitat als serveis. Lamentem moltíssim que no hàgiu recollit el 
suggeriment que us vam fer en relació amb la campanya de Nadal, una campanya 
que, si ha de sortir, sortirà tard i seran diners llençats. 

Amb relació al segon eix, enfortir i garantir els drets socials bàsics, tenim molt clar que 
és indispensable la lluita contra l’exclusió «habitacional» i l’infrahabitatge. Hem valorat 
molt positivament la nostra aportació en aquest àmbit a l’hora de la creació d’impulsar 
programes com el «Teixim barris», tot i que ha de depurar-se i simplificar la tramitació 
per tenir una brigada municipal que sigui capaç de posar al servei els pisos de 
titularitat municipal amb la major brevetat de temps possible. No obstant, lamentem 
que la nostra proposta de fer concessions de pisos de titularitat municipal a entitats 
que treballen amb gent sense llar, joves, gent gran, col·lectiu LGTBI i persones amb 
situació irregular, amb la condició de ser arranjats i disposats per aquests col·lectius 
més vulnerables de trobar habitatge digne, segur i legal, no l’hàgiu recollit en aquest 
document. 



Valorem molt positivament les aportacions de Junts per Catalunya incloses en la 
mesura en referència a les cures i els drets socials bàsics com són la consolidació 
d’equipaments estables necessaris, és a dir, albergs de baixa exigència, i el reforç dels 
recursos dels centres de serveis socials, tot fent partícips els treballadors i les 
treballadores. És de caràcter urgent que la nostra gent gran torni a socialitzar, que 
torni a les seves rutines prepandèmia amb totes les mesures de seguretat sanitàries 
garantides. 

Ja acabant amb el tercer eix vertebrador d’aquesta mesura de govern, consolidar els 
drets a la ciutat, direm que, des de Junts, no estem d’acord en aquest urbanisme tàctic 
que no troba consensos. És indispensable una bona gestió de la neteja integrant tots 
els factors, no només en l’escombrat o la recollida de brossa. És necessària una bona 
higienització de tots els elements de recollida de la brossa, així com el control de 
plagues existents als nostres carrers. L’emergència climàtica és un tema que ens 
preocupa i ens ocupa i és molt necessari no descuidar el verd, com ho heu fet durant 
tot aquest 2020. 

Per finalitzar la nostra exposició en aquesta mesura de govern, tan sols dir que no 
compartim que en aquest document es recullin les mesures que l’Ajuntament de 
Barcelona ha realitzat al global de la ciutat sense especificar les dades exactes que 
ens han repercutit a Ciutat Vella, com, quan parlem de neteja, i només fem que 
escoltar els veïns queixant-se, o l’aturada del cobrament dels lloguers del parc públic, 
però no especifiqueu que ha estat prorratejant l’import, 1 milió per a les rebaixes dels 
lloguers a comerços, que és una mesura per a mi molt populista i poc beneficiosa, o 
els 25 milions d’euros per a ajudes als sectors econòmics, que tampoc sabem com ha 
repercutit en el nostre districte.  

En qüestió de pressupost, és agosarat posar una xifra quan el primer tinent d’alcalde, 
el senyor Collboni, surt en roda de premsa, el passat dia 13, anunciant que, en la 
qüestió financera, no hi ha res decidit, perquè encara s’està ajustant el marc financer 
de l’Ajuntament.  

Malgrat tot, igualment, us vull donar les gràcies públicament per fer-nos partícips de la 
vostra nostra mesura de govern, una mesura que ens interpel·la a totes i ha de ser ben 
gestionada pel benestar de totes les veïnes i veïns del districte. 

El president agraeix les intervencions i dona de nou la paraula al regidor. 

El regidor 

Bé, moltes gràcies a les intervencions positives dels grups de l’oposició. Només faré 
una referència més o menys electoralista dient que, sentint les conselleres de Junts 
per Cat i de Ciutadans, Esquerra queda molt a la dreta, i és una cosa que lamentem i 
que sorprèn. Però, bé, el republicanisme va de posar el bé comú al davant i no només 
d’altres coses. Sorprèn que Esquerra Republicana no hagi volgut entrar a construir en 
els tres eixos que nosaltres hem presentat, quan els hem explicat que aquesta és la 
primera passa per a més mesures de govern que han de venir i per a més plans que 
han de venir. Crèiem que era indispensable, en el primer plenari de Districte, després 
de tota aquesta situació de pandèmia, de confinament i de crisi, que presentéssim un 
pla per fer-hi front, per fer front a l’emergència i, a diferència del pla de xoc de neteja 
que he comentat abans que, efectivament, ho estem parlant en pla de xoc, aquesta 



mesura de govern –i està explicitat a la introducció– no està pensada com un pla de 
xoc, sinó que està pensada com a mesures en què algunes hauran de tenir continuïtat 
i, per tant, les haurem de treballar més enllà del 2020 i més enllà del 2021. 

A mi m’agradaria que Esquerra Republicana tornés a col·laborar amb nosaltres en 
aquests tres eixos que hem comentat i, evidentment, si hem de fer coses de 
convivència, que les farem, doncs, també fer-les junts, però ara la nostra prioritat era 
aquesta i la resta de partits polítics ho han entès, s’han arremangat i s’han posat a 
treballat i hem incorporat bona part de les seves propostes. 

Estem en una crisi global, no estem en una crisi exclusiva de Barcelona o de Ciutat 
Vella. Els centres històrics de París, de Roma, de Berlín, de Londres, d’Amsterdam 
també han patit processos d’expulsió de veïnes i de comerços. Som el centre de la 
ciutat, on hi ha més interessos econòmics que generen més benefici convivint amb 
veïns i veïnes travessades per moltes precarietats i per moltes discriminacions. La 
resposta a la crisi ha de ser repensar el model; ha de ser repensar el model econòmic 
en sentit ampli per anar cap a un model econòmic consistent, resilient, sostenible i que 
no depengui del públic flotant, que no depengui d’un sector econòmic que s’ha 
demostrat feble. 

La dependència econòmica del públic visitant ha fet, entre altres coses, durant 
aquestes dècades, que Ciutat Vella, des de les administracions –i parlo en plural– s’ha 
estat construint per ser visitada, no per ser-hi, no per ser un lloc on viure. Des del 
mandat passat, nosaltres vam posar els veïns en el centre i aquí tenim un Pla d’usos 
de Ciutat Vella aprovat el 2017 en què posa els veïns i les veïnes en el centre i que 
estableix que Ciutat Vella és un districte residencial, com no reconeixia l’anterior Pla 
d’usos de la Mercè Homs, de l’equip de la Mercè Homs, que ha estat anul·lat de ple 
dret. Per tant, posar les persones al centre. El Pla de desenvolupament econòmic 
exactament el mateix. El Pla de dinamització comercial exactament el mateix. I, si 
anem a nivell de ciutat, el Pla estratègic del turisme també va d’això; el Pla especial 
urbanístic d’allotjaments turístics també va d’això. Però, més enllà, aquí també estem 
parlant del Pla de mobilitat, per exemple, o estem parlant de mesures de govern de la 
Via Laietana, o estem parlant d’altres mesures de govern, com el Pla de veïnatge, que, 
efectivament, més endavant portarem el que ha de ser l’evolució del Pla de veïnatge. 

Per tant, no partim de zero; el que fem és donar continuïtat a les nostres polítiques que 
ja vam iniciar en el mandat passat. No hi ha res de nou, el que hi ha és veure que hi ha 
una possibilitat, una finestra d’oportunitat per repensar el model, ja que fins i tot Junts 
per Catalunya està amb nosaltres dient que s’ha de repensar el model econòmic de 
Ciutat Vella. La triple crisi, deia, que ha obert una via d’oportunitat perquè tots plegats i 
totes plegades repensem quin és el model econòmic, quin és el model urbanístic que 
volem per a Ciutat Vella. Volem uns carrers per viure-hi i volem que s’aturi l’expulsió 
de veïns. Per tant, necessitem també la complicitat, efectivament, del sector privat per 
posar al mercat aquests pisos que estan buits i sens dubte també els locals comercials 
que estan buits. 

Després del confinament, vam viure moments de gran esperança quan les places i els 
carrers de Ciutat Vella i sobretot les que van ser més mediàtiques van ser les del 
Gòtic, el barri més castigat per la gentrificació, es van omplir de veïns i veïnes, 
d’infants, de famílies, que es retrobaven amb l’espai públic. Creiem, sincerament, que 



això no pot quedar en el record, que això no pot ser una anècdota i que totes les 
administracions públiques tenim l’obligació que això, aquesta reapropiació, continuï.  

El mandat passat vam tenir una reunió amb l’anterior regidora amb un representant del 
gremi de restauració que ens va dir que ens equivocàvem perquè als centres de les 
ciutats europees no hi havia veïns i nosaltres ens estàvem equivocant perquè el que 
havia de ser Ciutat Vella havia de ser una plataforma per al negoci i que no hi havia 
d’haver veïns i veïnes. S’ha demostrat que estava equivocat, s’ha demostrat que, 
perquè uns barris siguin saludables, hi ha d’haver veïns i veïnes i hem de reorientar 
totes les polítiques públiques, després de la pandèmia, tenint present aquestes noves 
realitats, tant en el seu plantejament com en la seva priorització. 

Aquesta mesura de govern és un full de ruta. És un full de ruta per afrontar bona part 
de les conseqüències de la pandèmia i del confinament en l’àmbit de les cures, els 
drets econòmics i socials i el dret a la ciutat de la població de Ciutat Vella. Això sí, 
prioritzant els col·lectius i aquells sectors més desfavorits i amb mesures que tenen 
abast temporal divers i enfocaments també diversos.  

El president obre el segon torn de paraula dels grups municipals. 

El Sr. Antoni Vidal Ruiz 

Gràcies, president. Regidor, no falti a la veritat, perquè nosaltres hem anat a tot arreu 
a on ens han convocat i, per tant, hem estat avaluant; l’únic que vosaltres heu estat el 
qui no ha incorporat el que nosaltres us hem dit. Per tant, vosaltres sou qui no entén 
quins són els veritables problemes de Ciutat Vella. Vostè ho ha dit, ha dit que no hi ha 
re de nou, paper mullat. És una carta de bones intencions sense pressupost –sense 
pressupost–, 2 milions i mig no és pressupost, i ara li ho diré. I no volem ser partícips, 
precisament, de la frustració que generarà això en els nostres veïns i veïnes.  

Pàgina 53 de la mesura: «La mesura de govern disposarà d’un pressupost per al 
personal i el desenvolupament de les mesures de 2,5 milions d’euros.» Tan panxos, 
sense cap excel amb les accions detallades. Oi que, quan una entitat demana una 
subvenció per fer un projecte, les seves accions, ha de fer un excel, no? Dir «per a 
aquesta acció, tants milions; per a aquesta, tants; per a aquesta, tants». Bé, doncs, 
això ho considero d’una imprecisió monumental i ens diu com acabarà això 
precisament: acabarà com un llistat de bones intencions, precisament. I no volem 
generar frustració. I amb aquest pressupost de 2,5 milions no es poden fer tots els 
equips i tot el conjunt de mesures que abasten les cinquanta-tres pàgines d’aquest 
document. 

Gràcies. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Gràcies, president. Intentaré… 

Li diria que les crítiques als representants del gremi de restauració les faci on toqui i on 
ell es pugui defensar, perquè aquí no es podrà defensar. I li demano que, abans de dir 
coses o de menystenir els presidents dels gremis, parlin primer amb ells i no vinguin 
aquí. 



Els diré que, si les coses les fan bé, com aquesta mesura, els ho direm; això sí, li 
demanarem reunions específiques quadrimestralment per poder conèixer si aquestes 
accions s’han dut a terme, si són útils i si no són útils o no funcionen, que es canviïn i 
es millorin. 

La Sra. M. José Chacón i Salvador 

No, res a dir, perquè així rebaixem la tensió de l’informe del regidor.  

El president dona la paraula al regidor perquè tanqui aquest debat.    

El regidor 

No, només per contestar. Fa poc el regidor Coronas deia que Ciutat Vella necessitava 
un regidor que demostrés lideratge, no? Bé, ho acceptem. Jo li demano, senyor Vidal, 
que no sigui frívol per respecte als veïns i les veïnes, eh? Per tant, la frivolitat no val la 
pena… 

(El regidor Sierra interromp la intervenció del regidor per manifestar-se sobre el 
comentari que acaba de fer respecte al president.) 

El president agraeix al regidor Sierra que defensi la figura de la presidència, però li 
demana que no interrompi la intervenció del regidor. 

El regidor 

Sí, sí, clar, això és el debat, no? Vull dir que es fan declaracions, es diuen coses en 
comissions i ens contestem, i no passa res. 

Respecte a la menció del gremi de restauració, no és cap secret, senzillament ho deia 
per evidenciar que hi ha models diferents, i ja està, eh?, no hi ha res més que això. Hi 
ha models diferents de ciutat, hi ha models diferents de pensar el centre, hi ha models 
diferents de pensar Ciutat Vella, i a mi em sembla que aquí, ara mateix, tots plegats, 
amb les contribucions que hem fet a la mesura de govern, hem trobat un punt d’acord 
que és que és el moment de repensar el model, un model que ens ha portat a la 
precarietat, un model que no ha enriquit veïns i veïnes i un model que ha expulsat, un 
model que ha incrementat els preus dels lloguers d’habitatges i de comerços.  

I aquesta és una primera passa, amb cent vint mesures, que totes elles es posaran a 
la pràctica, veurem quina és l’efectivitat, efectivament, fem les reunions que calgui per 
repassar-les, quina és la seva intensitat i de quina manera es fan, si es fan bé, si es 
fan malament. Però aquí convenim tots que és el moment de repensar el model, i 
penso que això és prou important, que tinguem com a mínim aquest acord i que, 
després, veiem de quina manera podem anar posant en la pràctica aquestes mesures i 
d’altres, eh?, perquè aquestes no són les definitives, ni molt menys, són unes primeres 
que donen resposta a l’emergència i que donen resposta, doncs, a les necessitats més 
imperioses que s’han posat en evidència ara mateix. Però més endavant, hi insisteixo, 
aquesta és una primera passa per a mesures i per a plans que han de venir més 
endavant. 

I ara, president…  



El president aclareix que, com a president, no li pertoca entrar en el debat sobre un 
comentari que va fer com a regidor portaveu d’Esquerra Republicana; considera que 
els consellers i les conselleres del Districte tenen molt coneixement sobre aquest 
districte, treballen moltes hores sobre tot el que passa en aquest districte i, per tant, 
per respecte absolut a la feina que fan els consellers i conselleres de tots els grups, 
manifesta que mai farà una intervenció en cap punt de debat que es tracti al Consell 
Plenari. Tot seguit, es reafirma en la frase que va dir en aquell moment: aquest 
districte necessita lideratge. 

C) PART DECISÒRIA 

1. Pla de millora urbana per a l’ajust d’alineacions en l’àmbit del Portal de Santa 
Madrona 

El president comunica que el Govern disposa de quatre minuts. Tot seguit, dona la 
paraula al conseller Ibarra.  

El Sr. Santiago Ibarra Oriol 

Gràcies, president. Presentem en aquest plenari, per a la seva informació, el Pla de 
millora urbana per a l’ajust d’alineacions en l’àmbit del Portal de Santa Madrona. El 
present PMU es redacta amb la voluntat de contribuir a la millora de l’entorn urbà en 
l’àmbit del tram del carrer del Portal de Santa Madrona que connecta la Rambla amb 
l’avinguda de Drassanes, així com de fomentar la mobilitat sostenible prioritzant els 
fluxos de vianants per davant del pas de vehicles que circulen per la Rambla. 

Els objectius són optimitzar l’espai lliure en la confluència entre la Rambla i el carrer 
Portal de Santa Madrona, millorar els recorreguts perimetrals de l’àmbit i la relació 
d’aquest amb la Rambla, apostant per una mobilitat sostenible; realçar el valor 
patrimonial de l’edifici Arts de Santa Mònica, mitjançant l’ampliació de la vorera i la 
nova configuració viària proposada, i endreçar la vorera enfront de l’edifici de la 
Comandància Naval, actualment amb usos de càrrega i descàrrega, tot mantenint 
l’accés al recinte, per tal de disposar d’un pas lliure ben dimensionat per als vianants. 

La proposta consisteix a ajustar els límits entre zones verdes i sistema viari al tram del 
carrer del Portal de Santa Madrona entre la Rambla i l’avinguda de les Drassanes, 
reequilibrant l’espai destinat als vianants, ampliant la vorera de Santa Mònica per tal 
que pugui allotjar més activitat social i deixant un pas lliure per a la circulació de 
vianants a la vorera de la Comandància Naval.  

Al tram del mateix carrer davant del Museu Marítim de Barcelona s’ha reajustat 
l’alineació del vial per donar una major continuïtat i coherència en les alineacions del 
carrer de Santa Madrona. 

Gràcies. 

El president agraeix la intervenció i obre el torn dels grups municipals.   

La Sra. Laura de la Cruz Termes 



Recolzem el canvi per la millora que suposarà el canvi a la zona, amb millors voreres 
i… Ja està. A favor, sí. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

A favor. 

La Sra. M. José Chacón i Salvador 

Favorable. 

El president informa que aquest punt ha estat aprovat per unanimitat. 

D) PART D’IMPULS I CONTROL 

a) Proposicions 

1. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal ERC perquè, 
atès que cal millorar la seguretat dels nostres veïns, veïnes i comerciants que 
desenvolupen la seva activitat econòmica al districte, lluitant alhora per tal 
d’aconseguir que disminueixin les desigualtats, atès que els problemes 
creixents de desigualtats socials, habitatge, convivència i seguretat 
necessiten solucions basades en polítiques transversals, atès que Ciutat Vella 
és el districte que més patirà les conseqüències de la crisi socioeconòmica 
derivada de l’emergència sanitària provocada per la covid-19, el Govern del 
Districte de Ciutat Vella es comprometi a posar en marxa una sèrie 
d’actuacions que millorin la seguretat i disminueixin les desigualtats del 
districte: 
PRIMER.- Que s’elaborin mesures policials i judicials amb l’objectiu d’exercir 
pressió sobre activitats il·legals i l’agilització de processos. 
SEGON.- Que s’elaborin mesures d’habitatge amb l’objectiu de reduir 
significativament el nombre d’habitatges buits i controlar les ocupacions 
d’habitatge de caràcter delinqüencial. 
TERCER.- Que s’elaborin mesures de reducció de danys a l’espai públic amb 
l’objectiu de reduir els conflictes de convivència, millorar l’atenció a les 
persones en situació de vulnerabilitat i intervenir en els punts on proliferen 
els problemes de salut pública. 
QUART.- Que s’insti l’Ajuntament de Barcelona a recuperar un instrument 
com Foment de Ciutat Vella, amb personal i recursos econòmics propis, per 
tal de dur a terme la planificació en matèria d’urbanisme, cultura, espai públic, 
habitatge i projectes de dinamització econòmica i social, amb l’objectiu de 
revertir els problemes creixents al districte de Ciutat Vella. 
CINQUÈ.- Que s’insti l’Ajuntament de Barcelona perquè incrementi el 
pressupost del Districte de Ciutat Vella per al proper exercici 2021. 
SISÈ.- Que es creï una taula setmanal de coordinació de dispositius i una 
taula quinzenal de seguiment amb els veïns i les veïnes. 

El president comunica que la primera proposició, del Grup Municipal d’Esquerra 
Republicana, s’ha transaccionat. Així mateix, informa que els temps acordats són de 
sis minuts per al grup ponent i tres minuts per a la resta de grups. A continuació, dona 



la paraula a Esquerra Republicana. 

La Sra. Laura de la Cruz Termes  

Gràcies, president. Abans de res, demanar disculpes a tots els grups municipals i a la 
secretaria jurídica i corroborar que la proposta que presentem és la que ja vam veure a 
la Junta de Portaveus, descartant el punt número 6. La llegeixo per tal d’aclarir-ho: 

Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal d’Esquerra Republicana: atès que cal 
millorar la seguretat dels nostres veïns i veïnes i comerciants que desenvolupen la seva activitat 
econòmica al districte, lluitant alhora per aconseguir que disminueixin les desigualtats, atès que els 
problemes creixents de desigualtats socials, habitatge, convivència i seguretat necessiten solucions 
basades en polítiques transversals, atès que Ciutat Vella és el districte que més patirà les 
conseqüències de la crisi socioeconòmica derivada de l’emergència sanitària provocada per la covid, 
que el Govern de Ciutat Vella es comprometi a posar en marxa una sèrie d’actuacions que millorin la 
seguretat i disminueixin les desigualtats del districte: 
PRIMER.- Que elaborin unes mesures policials i judicials amb l’objectiu d’exercir pressió sobre les 
activitats il·legals i l’agilització de processos. 
SEGON.- Que s’elaborin mesures d’habitatge amb l’objectiu de reduir significativament el nombre 
d’habitatges buits i controlar les ocupacions d’habitatge de caràcter delinqüencial. 
TERCER.- Que s’elaborin mesures de reducció de danys a l’espai públic amb l’objectiu de reduir els 
conflictes de convivència, millorar l’atenció a les persones en situació de vulnerabilitat i intervenir en 
els punts on proliferen els problemes de salut pública. 
QUART.- Que s’insti l’Ajuntament de Barcelona a recuperar un instrument com Foment de Ciutat Vella, 
amb personal i recursos econòmics propis, per tal de dur a terme la planificació en matèria 
d’urbanisme, cultura, espai públic, habitatge i projectes de dinamització econòmica i social, amb 
l’objectiu de revertir els problemes creixents al districte de Ciutat Vella. 
CINQUÈ.- Que s’insti l’Ajuntament de Barcelona que incrementi el pressupost del Districte de Ciutat 
Vella per al proper exercici 2021. 

Tal com ha comentat el meu company Toni, creiem que hauria de ser part de la 
mesura de govern, vist que és una mancança clara que té el districte, la seguretat i la 
convivència, i que molts veïns és el que demanen. 

Gràcies. 

El president obre el torn de la resta de grups municipals. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Gràcies, president. Bé, avui Esquerra Republicana ha volgut fer-nos un pla d’actuació 
del districte, un programa electoral. No ho tenim gaire clar, suposem que estem a unes 
portes d’unes eleccions i volen demanar-ho tot. 

La veritat és que aquesta proposta ens sorprèn i molt, ja que molts dels punts que 
vostès porten en aquesta proposta han sigut presentats en comissions i en plenaris a 
casa gran per altres grups de l’oposició, i vostès han votat en contra o s’han abstingut. 
Però, bé, rectificar en aquest sentit està bé i siguin benvinguts a la realitat. 

Intentarem anar punt per punt de la proposta.  

El primer el compartim. Bé, en part és feina seva, ja que l’actual Conselleria de Justícia 
recau en vostès; la d’Interior, no, però la duu Junts per Catalunya i formen part del 
mateix Govern, així que entenc que, en part, aquesta feina l’han de fer les conselleries 



de la Generalitat. 

El segon punt també el compartim. Tot el que sigui acabar amb els pisos buits i 
controlar les ocupacions seran propostes per millorar la situació en el districte. Ara bé, 
la Generalitat també hauria de fer més i millor, haurà d’invertir, haurà de fer totes les 
denúncies que sigui quan els pisos ocupats són de la seva propietat. No només ha de 
ser l’Ajuntament el que inverteixi en habitatge, també tenim lleis que podrien ajudar a 
reduir el número d’habitatges buits, no en la rapidesa ni en l’atenció que ens agradaria, 
però sí que n’hi han algunes que ens podrien ajudar i molt. 

El tercer, elaborar mesures de reducció de danys a l’espai públic per reduir els 
conflictes, per suposat. De fet, el Govern municipal, en una reunió de no fa gaires dies, 
es va comprometre a millorar el Pla de veïnatge que tenim, i encara està vigent a 
Ciutat Vella, amb la qual cosa s’haurà de reforçar i millorar. I atendre les persones 
vulnerables, per suposat. Però, quina casualitat, en aquest cas, la Generalitat hauria 
d’implicar-s’hi. Vostès tenen la Conselleria d’Afers Socials, no? Doncs, que no mirin 
cap endavant, sinó que mirin cap enrere de totes les accions que podrien fer i no que 
no han fet. 

El quart punt, que és recuperar Foment de Ciutat Vella, no tenim gaire clar que aquest 
sigui l’organisme que ho ha de gestionar. Creiem que el Govern municipal, a través de 
la Regidoria de Ciutat Vella i a través de les gerències municipals, hauria de 
responsabilitzar-se d’aquestes funcions. 

Cinquè, vostès demanen més pressupost, però, bé, amb un desequilibri pressupostari 
de 300.000 euros no tinc gaire clar ni quin serà el pressupost final i si tindrem temps ni 
diners per ampliar. 

Votarem a favor d’aquesta proposta, perquè compartim molts dels punts que 
presenten avui. La veritat és que el districte es mereix que es facin propostes 
encaminades a solucionar els problemes que patim, però facin el mateix amb les 
seves conselleries, que tenen la mateixa responsabilitat que l’Ajuntament de 
Barcelona. 

La Sra. M. José Chacón i Salvador 

Gràcies, president. El Grup Municipal de Junts per Catalunya està majoritàriament 
d’acord amb totes les mesures que demana el Grup d’Esquerra Republicana de 
Catalunya en aquesta proposta d’acord. Estem d’acord, com no podia ser d’altra 
manera, que cal millorar la seguretat, en la disminució de desigualtats i que, per 
aquest motiu, calen polítiques valentes, transversals. Com també estem d’acord que el 
nostre districte, per la seva idiosincràsia, és un dels districtes, com ja hem comentat a 
la mesura de govern, que més patirà aquesta crisi sanitària, social i econòmica.  

Pensem, per altra banda, que hem de ser una mica més rigorosos i demanar el que és 
just. Com ja ens ha dit la consellera Barea, a Catalunya les conselleries depenen de 
nosaltres, d’Esquerra i de Junts per Catalunya, però a les Espanyes són competència 
exclusivament del Partit Socialista, que aquí sembla que no vagi amb ells l’assumpte. 
Dit això, em sembla bé fer pública aquesta demanda perquè els socialistes que estan 
en aquesta sala prenguin nota i actuïn.  



En altres punts sí que podem exigir responsabilitats i canvis, perquè l’Ajuntament en té 
competències. Alguns dels punts ja han estat aprovats a plenari de casa gran en el 
passat mes de setembre, com en les comissions de Presidència, Drets de Ciutadania, 
Participació, Seguretat i Prevenció. Entenc que va bé ratificar-los i seguir donant 
altaveu a coses útils que les formacions polítiques de l’oposició demanem, tot i que 
discrepo molt en l’estratègia d’anar replicant aquestes demandes, perquè perdem 
l’oportunitat de fer micropolítica de districte en els nostres espais, que també és molt 
necessària. 

En el passat plenari de setembre el nostre grup, Junts per Catalunya, vàrem pactar un 
text amb el Govern municipal per consolidar la creació d’un grup de treball per abordar 
diferents vies per posar fi a la pràctica d’ocupacions per part d’organitzacions il·lícites, 
fent referència a les màfies que ocupen els pisos per després revendre’ls a famílies 
que busquen llar. La proposta va rebre l’aprovació de tots els grups municipals, menys 
de Ciutadans, que va abstenir-se en la votació, perquè la seva líder és incapaç de 
mantenir uns mínims de diàleg i consens.  

Trobem d’una urgència immediata tractar mesures de reducció de danys a l’espai 
públic, ja que els veïns i les veïnes del voltant del CAS Baluard necessiten amb 
urgència aquestes mesures. 

Referint-nos ara al punt de recuperar Foment de Ciutat Vella, podríem tornar a replicar 
el que el nostre regidor Jordi Martí va dir a la Comissió de Presidència, en la proposta 
que va portar el seu grup d’Esquerra Republicana a debat, però crec que no tindria 
suficient temps per fer-ho. 

Tenim clar que sense un pressupost adaptat a les demandes que tenim com a districte 
fem fallida. Però som conscients que estem patint una greu crisi econòmica i que, a 
hores d’ara, com ja he comentat a la mesura de govern, l’Ajuntament no té clar el marc 
financer en què ens mouran. 

Fent totes aquestes reflexions, votarem amb un sí crític aquesta proposta d’Esquerra 
Republicana. 

La Sra. M. José Arteaga Muñoz 

Gràcies, president. El Grup Municipal del Partit dels Socialistes recolzarem la seva 
proposició atenent a l’esperit de la mateixa, més que a les concrecions que ens 
plantegen, i amb la voluntat de sumar aliances per fer front a problemàtiques que 
només es resoldran si anem tots a una. 

Parlant d’aliances i d’anar tots a una, els hem de recordar que vostès, com a partit del 
Govern de la Generalitat, estan directament implicats i compromesos amb la seguretat 
de Ciutat Vella a través del pla «Barcelona, ciutat segura». Per això mateix que quan 
ens demanen mesures policials i judicials per millorar la seguretat o agilitzar processos 
en temes que no són de la competència municipal, però sí de la nostra incumbència, 
vostès han de ser els primers en demanar al seu Govern…, és més, nosaltres, com a 
socis del pla «Barcelona, ciutat segura», som els primers que ho exigim. Per exemple, 
des de l’Ajuntament hem desenvolupat elements per agilitzar processos en temes de 
seguretat, com ara l’oficina conjunta de denúncies, projecte treballat colze a colze amb 
Guàrdia Urbana i Mossos i que, de moment, el Departament d’Interior, per decisió 



política i a darrera hora, ha deixat en stand-by. L’equipament i els processos de treball 
conjunts estan preparats i a la seva disposició. És una llàstima, veuen? En aquest cas, 
en comptes de demanar-nos millores que ja hem fet, per què no ens ajuden i 
«apreten» al Departament d’Interior per fer efectiva aquesta oficina, i no ens diguin que 
això ho porta un altre partit. Són Govern o no són Govern? O són dos governs que no 
es coordinen i estan enfrontats?  

Controlar les ocupacions d’habitatge amb caràcter delinqüencial, totalment d’acord, hi 
estem molt a sobre. Les directrius polítiques són molt clares al respecte i les feines de 
Guàrdia Urbana i de Mossos són de primer nivell. Com que també és un tema que els 
preocupa, esperem comptar amb la seva col·laboració i el seu suport. Després 
parlarem d’ocupacions, però ja els deixo clar que el nostre grup considera que les 
ocupacions són una il·legalitat que no poden ser ni la resposta a una demanda i una 
urgència social ni, evidentment, un cau d’activitats delictives que degeneren la vida del 
barri. Resposta social sí i resposta policial també. 

En definitiva, la seva proposició és molt generalista en la major part del text, només 
aporta concrecions en dos punts: Foment de Ciutat Vella i més pressupost per a Ciutat 
Vella. Totalment d’acord, només faltaria. I ve a dir que fem el que ja estem fent. Com 
que és una suma de voluntats que ja compartim, el nostre vot serà favorable. 

La Sra. Jessica González Herrera  

Nosaltres votem a favor d’aquesta proposició per part d’Esquerra Republicana, tenint 
en compte que la perspectiva de fer polítiques transversals i integrals és des de la qual 
hem basat i continuarem basant la nostra acció de govern. 

Aquesta proposició és calcada al document que ens vau fer arribar com a proposta per 
a la nostra mesura de govern, sense ser capaces d’aportar mesures específiques en 
constructiu, com sí que han set capaços la resta de grups. Però, bé, en lloc d’entrar en 
aquesta dinàmica poc productiva de culpabilitzar i entrar en retrets de temes 
competencials, etcètera, que sembla més una posada en escena a la qual, 
sincerament, no m’acabo d’acostumar, crec que per a les veïnes és més útil dir el que 
estem fent respecte als punts que esmenteu a la vostra proposició i sobre els quals, 
evidentment, estem disposades a continuar treballant. 

Sobre temes de seguretat i habitatge, la lluita contra les màfies i les ocupacions 
delictives, des del Districte de Ciutat Vella, ho estem fent. Sense anar més lluny, entre 
2017 i 2020 es van tancar gairebé uns dos-cents pisos vinculats al tràfic de drogues. 
És una tasca en la qual estem totalment compromeses, des dels cossos policials i 
juntament amb la lluita dels moviments veïnals dels barris afectats, que estan jugant 
un paper clau. 

Pel que fa a polítiques d’habitatge, fa quatre anys, de fet, es va impulsar un equip de 
treball específic de disciplina d’habitatge i contra l’assetjament immobiliari com el nou 
pilar de la política d’habitatge entesa com a servei públic. Aquesta mentalitat tan 
arrelada provoca un seguit de males pràctiques, com són l’assetjament immobiliari, 
l’existència de pisos buits, els usos irregulars d’habitatge protegit i el mal estat de 
conservació dels habitatges o infrahabitatges, entre d’altres. 

Pel que fa a les mesures de reducció de danys a l’espai públic que proposeu, 



esmentar que durant els últims mesos els serveis municipals presents al districte han 
estat en constant coordinació per tal d’ajustar la seva actuació amb el triple objectiu de 
reforçar les accions en matèria de seguretat, de salut pública i de millora de la neteja i 
manteniment de l’espai públic per tal de contrarestar els efectes negatius que aquests 
poden tenir en la convivència veïnal i alhora millorar la proactivitat i eficàcia de la 
intervenció pública. 

Un altre apartat de la vostra proposició va sobre recuperar Foment de Ciutat Vella com 
a instrument; en aquest cas, evidentment, podeu estar tranquil·les perquè l’instrument 
ja el tenim i existeix. Foment de Ciutat, com sabeu, té dos objectius: el primer és Pla 
de barris, que funciona també a Ciutat Vella, i en segon lloc, és un instrument de 
suport a les polítiques que des de l’equip de govern de Ciutat Vella considerem que 
milloren la qualitat de vida de les veïnes. De fet, citem alguns, com les finques d’alta 
complexitat, els baixos de protecció oficial, el pla integral del Pou de la Figuera, 
projectes de remodelació de la Rambla, equipaments nous com el Segle XX, Bursí, 
Can Seixanta i més. La comunicació i relació que existeix amb Foment de Ciutat és tan 
estreta que la seva directora general està present cada dilluns a les nostres reunions 
de direcció del Districte, tant per fer seguiment de les polítiques esmentades com per 
identificar-ne de noves. 

Respecte a instar a l’increment del pressupost de Ciutat Vella, hem estat sempre 
defensores del pressupost i esforç extra que necessitat Ciutat Vella i ho continuarem 
fent. 

Ja està. Merci.    

El president dona de nou la paraula al Grup Municipal d’Esquerra Republicana.   

La Sra. Laura de la Cruz Termes 

Gràcies, president. Gràcies a tots els grups per acceptar la proposta. Comentar, a la 
consellera de Barcelona en Comú, tot el relat que ha fet de Foment de Ciutat són els 
problemes enquistats de Ciutat Vella, amb la qual cosa si no ha funcionat en aquest 
òrgan, potser caldria canviar-ho i fer un òrgan específic que treballi totes aquestes 
coses. Bé, és que ha sigut el relat exacte de les problemàtiques: el Pou de la Figuera, 
les finques d’alta complexitat…, coses enquistades que no tiren endavant. 

Després, el que volem reafirmar, que això és un compromís clar per al Districte, en tots 
els òrgans, és a dir, casa gran, Districte, per a tothom. Res de campanya electoral. I 
comentar-li que Afers Socials, consellera de Ciudadanos, inverteix 22 milions d’euros 
per atendre les necessitats socials derivades de la pandèmia a la ciutat de Barcelona, 
amb la qual cosa sí que assumim les nostres responsabilitats. 

Res més. 

El president agraeix la intervenció i obre el segon torn de paraula de la resta de grups.  

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Primer, diàleg, consellera Chacón, sap que en tenim i jo mateixa comparteixo despatx 
amb vostè. La veritat és que dos no discuteixen si un no vol. Jo mateixa, el meu 
regidor Francisco Sierra i la regidora Guilarte estem disposats a parlar per millorar la 



ciutat, sobretot millorar Ciutat Vella. I els 22 milions d’euros són per a tota la ciutat de 
Barcelona, m’agradaria saber quant s’ha invertit a Ciutat Vella, en què i com.  

La Sra. M. José Arteaga Muñoz     

Molt ràpid, president. Jo només, per últim, recordar que el Govern de l’Estat s’ha 
pronunciat sobre el tema que ens ocupa. El ministre Marlaska i el Ministeri de l’Interior 
han dotat les forces de seguretat d’un protocol per actuar de manera immediata davant 
les ocupacions. 

El president dona la paraula a la consellera de la Cruz perquè tanqui aquest punt. 

La Sra. Laura de la Cruz Termes 

Doncs, esperem que no desnonin totes les famílies que segurament no podran pagar 
el lloguer a Ciutat Vella. 

Gràcies, senyor i consellera del PSC. 

El president informa que aquesta proposta ha estat aprovada per unanimitat. 

2. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal PSC perquè, 
atès que el dia 23 de setembre va ser el Dia Internacional contra l’Explotació 
Sexual i el Tràfic de Dones, Nenes i Nens, atesa la necessitat d’actuar 
fermament per abordar la situació que viuen les dones prostituïdes víctimes 
del tràfic de persones i l’explotació sexual, a Barcelona i amb especial 
afectació als barris de Ciutat Vella, i és aquesta una situació que atempta 
contra els drets de les dones i els drets humans, atesa que la protecció de les 
dones víctimes de l’explotació sexual i la lluita contra el tràfic de persones és 
un principi que hauria de situar-se per sobre de qualsevol diferència de 
perspectiva respecte de la prostitució i que aquestes diferències no 
justifiquen en cap cas la coacció a qui defensa els drets de les dones, nenes i 
nens davant l’explotació sexual, com malauradament s’ha produït recentment 
en manifestacions públiques al districte: 

— Comprometre’s com a Districte en la lluita contra el tràfic i l’explotació de 
persones, especialment dones i nens i nenes, en aquest sentit, impulsar i 
treballar en polítiques per acabar contra l’explotació sexual al Raval i al 
conjunt de barris de Ciutat Vella. 

— Reforçar l’UTEH perquè pugui incrementar la seva actuació contra les 
situacions d’explotació i la protecció de les dones víctimes del tràfic 
d’éssers humans amb fins d’explotació sexual i analitzar l’increment 
d’aquestes situacions al barri del Raval i al conjunt de barris de Ciutat 
Vella i l’efecte de la crisi actual, i actuar en conseqüència. 

— Enfortir la col·laboració i l’actuació policial i l’actuació judicial en contra 
de les màfies i els i les proxenetes. 

6. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal ERC atès l’augment 
de dones prostituïdes a diverses zones de Raval, Robador i entorns de la 
Rambla, susceptibles d’estar essent víctimes de tràfic d’éssers humans amb 
finalitat d’explotació sexual, atès que el 9 de juliol de 2019 el Grup Municipal 



d’Esquerra Republicana vàrem portar al Ple del Consell Municipal de 
l’Ajuntament de Barcelona una proposta, que va ser aprovada, per tal de 
millorar l’UTEH, per la dimensió dels casos atesos i l’augment d’aquests, que 
el Govern del Districte insti el Govern municipal: 
PRIMER.- A crear un departament dins de l’UTEH que atengui exclusivament 
dones víctimes de tràfic d’éssers humans amb finalitats d’explotació sexual, 
del carrer d’en Robador i entorns. 
SEGON.- Que tenint en compte la nova reforma del Codi penal de la terceria 
locativa: «penar el proxenetisme en totes les seves formes, també el no 
coactiu», es persegueixi traficants d’éssers humans amb finalitats 
d’explotació sexual que han passat a ser penables arran d’aquesta reforma 
del Codi penal. 

El president explica que s’ajunta el debat del punt 2, que és una proposta del PSC, i 
del punt 6, que és un prec del grup d’Esquerra, perquè tots dos tenen a veure amb el 
mateix tema, bàsicament l’explotació de persones. En aquest cas, comunica que el 
PSC disposa de sis minuts; el grup d’Esquerra Republicana de cinc minuts, els tres de 
la proposta i els dos del prec; Ciutadans i Junts per Catalunya, tres cadascun, i 
Barcelona en Comú cinc minuts, els tres minuts del grup i dos del Govern.  

Tot seguit, dona la paraula a la consellera Arteaga. 

La Sra. M. José Arteaga Muñoz 

Gràcies, president. Atès que el dia 23 de setembre va ser el Dia Internacional contra 
l’Explotació Sexual i el Tràfic de Dones, Nenes i Nens, atesa la necessitat d’actuar 
fermament per abordar la situació que viuen les dones prostituïdes víctimes del tràfic 
de persones i l’explotació sexual, a Barcelona i amb especial afectació als barris de 
Ciutat Vella, sent aquesta una situació que atempta contra els drets de les dones i els 
drets humans, atesa que la protecció de les dones víctimes de l’explotació sexual i la 
lluita contra el tràfic de persones és un principi que hauria de situar-se per sobre de 
qualsevol diferència de perspectiva respecte de la prostitució i que aquestes 
diferències no justifiquen en cap cas la coacció a qui defensa els drets de les dones, 
nenes i nens davant de l’explotació sexual, com malauradament s’ha produït 
recentment en manifestacions públiques al districte, comprometre’s com a Districte en 
la lluita contra el tràfic i l’explotació de persones, especialment dones, nenes i nens, en 
aquest sentit, impulsar i treballar en polítiques per acabar contra l’explotació sexual al 
Raval i al conjunt de barris de Ciutat Vella; reforçar l’UTEH (Unitat Municipal contra el 
Tràfic d’Éssers Humans) perquè pugui incrementar la seva actuació contra les 
situacions d’explotació i la protecció de les dones víctimes del tràfic d’éssers humans 
amb fins d’explotació sexual i analitzar l’increment d’aquestes situacions al barri del 
Raval i al conjunt de barris de Ciutat Vella i l’efecte de la crisi actual, actuant en 
conseqüència; enfortir la col·laboració i l’actuació policial i l’actuació judicial en contra 
de les màfies i dels i les proxenetes. 

El president agraeix la intervenció i dona la paraula al Grup Municipal d’Esquerra 
Republicana de Catalunya. 

La Sra. Laura de la Cruz Termes 



Gràcies, president. Avui, per fi, es parla d’un greu problema que afecta les veïnes de 
Ciutat Vella, i és el tràfic d’éssers humans amb finalitats d’explotació sexual, un 
problema per al qual normalment la gent prefereix mirar cap a un altre costat i que 
tenim tan a prop com, per exemple, sota la finestra.  

Després d’aquesta reflexió, a Barcelona tenim una unitat municipal contra el tràfic 
d’éssers humans que és una unitat petita, amb un pressupost molt reduït, que no 
arriba a mig milió d’euros, però tenim un greu problema en què diem que el 90% de les 
dones que estan en prostitució ho fan contra la seva voluntat, sent famosa Barcelona 
per ser un destí de turisme sexual. 

I després podem parlar de les dones prostituïdes a Ciutat Vella, unes dones, en la 
seva gran majoria dones migrades i amb pocs recursos. Si parlem que el 90% de les 
dones en situació de prostitució són obligades, segons l’ONU, podríem dir que a Ciutat 
Vella tenim un gran número de dones prostituïdes. Crec que és el deure de la ciutat 
protegir les seves veïnes i vetllar per la millora de les seves situacions i les dels seus 
fills. Sé que em diran que no és la seva responsabilitat, que és dels Cos de la Policia 
Nacional i de Mossos d’Esquadra, però crec en la coordinació i l’ajuda mútua per 
canviar la dinàmica i no tot són mesures policials. Cal acompanyament i mesures 
socials per a aquestes dones en les quals l’Ajuntament sí que té responsabilitats. 

Per això demanem un reforç de l’UTEH. El juliol, des del Grup d’Esquerra 
Republicana, vam fer una demanda de la millora de les condicions laborals de les 
treballadores. Ara el que demanem és que es creï un departament per tràfic d’éssers 
humans amb finalitat d’explotació sexual per abordar les dinàmiques que es donen al 
voltant de l’illa Robador amb unes característiques molt específiques.  

Al PSC li aprovaran la seva proposta, com no pot ser d’altra manera, però ens sorprèn 
que no trobin l’acord amb els seus socis de govern i no sigui aquesta una mesura de 
govern. Protegir les veïnes de les urpes dels proxenetes hauria de ser un punt d’acord 
per a tots els grups. Això demostra la desconnexió que tenen entre vostès. 

El president dona la paraula a la consellera de Ciutadans. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Gràcies, president. Vagi per endavant que votarem a favor d’aquesta proposta. El 23 
de setembre és el Dia Internacional contra l’Explotació Sexual i el Tràfic de Dones, 
Nenes i Nens i, com a tal, la ciutat de Barcelona ha d’alçar la veu per acabar amb 
aquest tipus de violència envers les dones i infants de la nostra ciutat. Però no només 
hem d’alçar la veu aquest dia, sinó tots els dies de l’any. 

La proposta que fa el Partit Socialista i el prec que presenta Esquerra Republicana 
entenem que els presenten ja que fa unes setmanes es van realitzar diverses 
manifestacions a favor i en contra de la prostitució; una d’elles va acabar concentrant 
moltes persones al carrer Robador i això va generar diferents conflictes amb els veïns 
de la zona.  

La proposta que fa el PSC, i de la qual ens hem de posicionar, entenem que és posar 
sobre la taula temes que preocupen diversos veïns de la zona de Robador i del Raval. 
Però haurien d’entendre que l’explotació sexual no només es dona en aquesta zona, ja 



que en diverses ocasions s’han denunciat casos en zona del front marítim i altres llocs 
del districte. Per això entenem que aquesta proposta es queda una miqueta curta. Tot i 
que vagi per endavant que al final de la proposta parlen de Ciutat Vella, però haurien 
de parlar de Ciutat Vella des de l’inici, perquè no només hi ha prostitució amb fins 
d’explotació sexual al carrer Robador. 

Entenem que aquesta proposta és una resposta per donar a veïns i veïnes del carrer 
Robador i dels voltants. Dir-los que vostès governen la ciutat i que, en comptes de 
presentar una proposta d’acord en un districte, haurien de fer propostes encaminades i 
polítiques encaminades per acabar amb l’explotació sexual.  

El 2016 es presenta a comissió l’informe sobre la creació d’una unitat especialitzada 
per lluitar contra l’explotació sexual. Aquí volem donar les gràcies a tots els cossos de 
seguretat que treballen en aquesta unitat per acabar amb això. 

Remarcar que, per a Ciutadans, el compromís amb la lluita contra les xarxes criminals 
d’explotació sexual ha de ser ferm i contundent i defensar sempre les víctimes 
d’aquestes xarxes de proxenetisme, mafioses i de tràfic de persones, que no només 
vulneren els drets humans, ens vulneren a tots. 

Entenem que contra aquesta lluita tot s’hi suma i que en aquesta lluita cal coordinar-se 
amb els diferents cossos de seguretat, però també s’han de crear espais propis per 
garantir la confidencialitat i la intimitat d’aquestes dones, que moltes vegades per por 
acaben no denunciant. 

I ja per acabar i refermar el vot favorable d’aquesta proposta, dir que les polítiques 
socials envers aquest col·lectiu s’han d’ampliar i millorar, no només reforçant l’UTEH, 
sinó anant més enllà: fer propostes i polítiques per a aquestes dones i infants que 
pateixen la violència, que puguin tenir no només un acompanyament psicològic, sinó 
també un acompanyament formatiu, laboral i social. 

El president dona la paraula a la consellera de Junts per Catalunya. 

La Sra. M. José Chacón i Salvador 

Gràcies, president. El tràfic d’éssers humans està considerat com una de les 
infraccions penals més greus a escala mundial comès sovint dins del marc de la 
delinqüència organitzada, més enllà de ser una violació dels drets humans que 
atempta contra la vida, la llibertat, la dignitat i la seguretat de les persones. El tràfic 
d’éssers humans afecta gairebé tots els països del món i totes les persones poden ser 
víctimes, tot i que, malauradament, les dones són molt més susceptibles a ser-ho. 
L’article 5 de la Llei 5/2008, del dret de les dones a erradicar la violència masclista, 
contempla el tràfic i l’explotació sexual de dones i nenes com una de les formes de 
violència masclista en l’àmbit social o comunitari. 

Sempre va bé que es presentin propostes d’aquest tipus per poder dir-vos públicament 
que fa molt de temps que el Govern municipal no presenta un informe sobre les UTEH. 
El darrer informe que tenim exposat al web és l’informe del 2017, presentat en el 
primer quadrimestre del 2018. En aquest informe ens dieu que el 70% de les persones 
ateses eren dones, de les quals el 91,74% patia tràfic d’éssers humans amb fins 
d’explotació sexual.  



És curiós, alhora que preocupant, que el Partit Socialista, estant a govern, ens presenti 
una proposició com si fossin l’oposició. I així li vaig fer saber a la consellera socialista 
quan me la va presentar. La resposta va estar que «en aquest tema discrepem». 
Doncs, una discrepància força curiosa quan la Unitat Municipal contra el Tràfic 
d’Éssers Humans, les UTEH, neix l’any 2016 de la mà de la regidora de Feminisme i 
LGTBI Laura Pérez, regidora, per si aneu despistats, de Barcelona en Comú. Una 
discrepància, em repeteixo, força curiosa quan el que demaneu està inclòs en la 
mesura de govern que heu presentat avui en el Consell Plenari conjuntament 
Barcelona en Comú i Partit Socialista.  

Equip socialista de Ciutat Vella, només una pregunta molt seriosa: sabeu en quin món 
viviu? O simplement és estratègia electoralista? Perquè a mi em teniu descol·locada 
totalment. Potser el que he de fer és refrescar-vos la memòria. Com he dit abans, 
aquest servei neix l’any 2016 amb la voluntat d’oferir una atenció global a les víctimes, 
però també a professionals i a persones de l’entorn de les víctimes que s’hi vulguin 
adreçar. A inicis del 2017, s’inicia la prova pilot, però no l’han sabut dimensionar, 
d’acord amb la tasca que té, potencialitzar més la seva vessant preventiva. L’any 2019 
entra en vigor el decret d’alcaldia. Aquí, consellera socialista, li recordo que ja estaven 
divorciats dels seus socis, que discrepeu. No obstant, Barcelona en Comú fa aquest 
decret d’alcaldia que comprometia les UTEH a ser el servei referent per a les víctimes 
detectades a Barcelona i oferir atenció integral a les víctimes d’aquest delicte, i 
vinculava tots els serveis municipals en la detenció i l’atenció.  

Des de Junts, reconeixem i valorem la idoneïtat de crear el servei de les UTEH i de 
millorar-lo, sempre que convingui, a tot el territori, sense concretar un carrer en 
exclusiva, com demana el Grup d’Esquerra Republicana de Catalunya, en el seu prec. 
El tràfic d’éssers humans no té fronteres i no té carrers. L’UTEH és un servei pioner 
que ens hauria de fer sentir orgullosos i ens identifica com una ciutat capdavantera en 
la defensa dels drets humans. Per aquest motiu, no entenem de cap manera la 
situació en la qual han permès que estiguin les UTEH en els darrers anys, de fet, des 
del seu naixement, per no obrir un altre meló que és el baix pressupost de l’Agència 
ABITS (Agència per a l’Abordatge Integral del Treball Sexual). 

El nostre vot, indiscutiblement, serà favorable. 

El president dona la paraula a Barcelona en Comú.   

La Sra. Natalia Martínez Rodríguez 

Comencem per la resposta al prec. Entenem l’esperit de la iniciativa i compartim la 
importància d’atendre les situacions utilitzant totes les eines que tenim a l’abast, però 
rebutgem el prec perquè, tècnicament, valorem que no té lloc.  

Primer, perquè l’UTEH és un servei de ciutat especialitzat que ja treballa els casos de 
dones víctimes del tràfic del carrer Robador i entorns, i la mesura de govern que s’ha 
presentat avui, com comentava la consellera de Junts per Catalunya, ja inclou alguna 
acció on impulsem el reforç de la unitat específicament. Segon, perquè actualment al 
Codi penal no s’inclou la terceria locativa i això… Ara començaré a parlar una mica 
tècnicament, però és que la vostra proposta era com molt tècnica. Per tant, només es 
considera que el proxenetisme és el coactiu o l’abusiu. El Projecte de ley de libertades 
sexuales presentat pel Gobierno encara està en fase de tramitació, com totes sabeu. 



Per tant, aplicar la reforma que assenyaleu, que encara no s’ha produït…, la seva 
aplicació ara mateix seria contra dret, a hores d’ara. Encara cal que es realitzin els 
debats necessaris per a la definició de la reforma estatal i, a partir d’aquí, evidentment, 
es desenvoluparà l’aplicació de la llei corresponent.  

I amb relació a la proposició, votem a favor, mostra que no hi ha desacord en la 
voluntat política entre el PSC i Barcelona en Comú. No es pot negar ni menystenir el 
compromís de Barcelona en Comú i del Govern municipal dels últims dos mandats 
amb una política efectiva capaç de lluitar contra el tràfic de persones i l’explotació 
sexual, també, evidentment, des del reconeixement de drets. Les polítiques de lluita 
contra el tràfic i una de les formes de violència masclista més dures i invisibles han de 
ser contundents i prioritàries, han de millorar la coordinació interinstitucional i no poden 
contribuir a reforçar l’exclusió i la violència que ja pesen sobre les dones que en són 
víctimes. Pensem que, des del mandat passat, hem fet més que cap altre ajuntament.  

Des de Barcelona en Comú, sostenim la importància de distingir entre explotació 
sexual, per una banda, i treball sexual, per l’altra. I, en aquest sentit, nosaltres hem 
formulat propostes en les dues direccions: un compromís ferm contra el tràfic d’éssers 
humans amb fins d’explotació sexual i la defensa de drets per a les persones que 
l’exerceixen, el treball sexual, per guanyar-se la vida. En aquest sentit, el mandat 
passat vam impulsar, com totes heu comentat a les intervencions, una iniciativa 
pionera arreu de l’Estat, la Unitat Municipal contra el Tràfic d’Éssers Humans, i, a la 
vegada, hem ampliat els recursos dirigits a l’atenció, el suport i l’acompanyament 
social, psicològic i laboral de les dones. 

A l’abordatge integral de l’UTEH, en l’àmbit del tràfic, l’acompanyen altres mesures 
com l’aprovació d’un decret d’alcaldia per protocolaritzar i definir la detecció de casos, 
la creació d’una taula i un circuit interinstitucional d’atenció on hi ha representants de 
l’Estat, la Generalitat, l’Ajuntament, de tots els cossos policials, Mossos d’Esquadra, 
Policia Nacional, Guàrdia Urbana, Fiscalia, Judicatura, etcètera. Hem dotat també de 
formació els agents dels cossos policials i d’altres serveis d’intervenció en aquest 
àmbit i hem generat també uns indicadors de detecció proactiva de situacions de tràfic. 

Per tant, reiterem que estem totalment compromeses en la consolidació i l’enfortiment 
d’aquests recursos. En aquest sentit, les properes mesures que es duran a terme, 
durant els propers mesos, serà treballar la internalització, com vosaltres reclamàveu, 
no?, de l’UTEH i la signatura del conveni que implementarà el circuit interinstitucional 
per tal d’enfortir la col·laboració i l’actuació policial, judicial i institucional, que també 
se’ns demanava en aquesta proposició. I, a més, també, durant les properes setmanes 
o els propers mesos, es publicarà l’informe 18-19, que ens reclamava també la 
consellera de Junts per Catalunya, que, degut a la situació de covid, també s’ha 
retardat una miqueta. 

El president dona de nou la paraula a la portaveu del Partit Socialista.    

La Sra. M. José Arteaga Muñoz   

Gràcies, president. Els i les socialistes, com és ben sabut, estem en contra de tota 
l’explotació sexual en tota la forma de prostitució i d’explotació. Sempre ho hem 
defensat i sempre ho defensarem. Parlem de la prostitució en Ciutat Vella, perquè 
estem en aquest districte, però, des del Govern de Madrid, també ho fem sempre. 



El president dona de nou la paraula al Grup Municipal d’Esquerra Republicana.    

La Sra. Laura de la Cruz Termes 

El que volia dir és que no sé per què heu rebutjat el prec. Perquè, realment, si amb 
430.000 euros, que és el pressupost de l’UTEH durant el 2017, heu aconseguit fer 
totes aquestes coses, és un miracle. Perquè, realment, si el 90% de les dones 
prostituïdes està en «trata» i el SAS (Servei d’Atenció Socioeducativa) té 2.300.000 
euros de pressupost i l’UTEH té 430.000 euros, jo crec que realment igual haurien de 
fer un pensament que s’estan invertint pocs diners en les dones prostituïdes i mirar 
que el pressupost…, i sobretot preparar per a la futura llei, perquè la llei sortirà dintre 
de poc, i, realment, si podem aprofitar qualsevol manera de trobar els proxenetes i 
condemnar-los, serà un bé per a aquestes dones. 

Gràcies. 

El president dona de nou la paraula a la consellera del Grup Municipal de Ciutadans.    

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Vostès en la proposta parlem concretament, al principi, del Raval, després de Ciutat 
Vella. Entenem que no només hi ha prostitució en el Raval, també n’hi ha en altres 
barris del districte. I crec que això no va només de districtes o no districtes, sinó que va 
de ciutat i va d’un compromís contra les màfies i contra els que exploten dones i 
infants. 

El president dona de nou la paraula a Barcelona en Comú.  

La Sra. Natalia Martínez Rodríguez 

Contestant a la consellera d’Esquerra, vosaltres no ens demanàveu un augment de 
pressupost, ens demanàveu un departament específic dins de l’UTEH. Per tant, 
enteníem, com també han fet reflexió altres conselleres aquí, que els casos s’estan 
tractant, que és un compromís de ciutat i és un compromís de Ciutat Vella, també, i 
que, evidentment, centralitzar-ho en un carrer concret, quan aquests casos ja estan en 
seguiment, no tenia sentit. I, a part, deixem com a punt a part, diguem-ne, la 
reclamació que ens fan de la terceria locativa, que ja he explicat abans. 

Nosaltres, independentment de les reflexions que fèiem concretes en relació amb 
aquesta proposta, també ens unim a la corresponsabilitat que ha comentat la 
consellera Barea, si no m’equivoco, a nivell interadministratiu, no?, de totes les 
administracions on la majoria dels grups polítics d’aquest Consell Plenari tenen 
competències, tant sigui des de l’oposició com des del Govern, per portar polítiques de 
consens i polítiques integrals contra el tràfic a terme en el nivell competencial de 
cadascuna de les administracions. Està clar que, des de l’Estat, s’han de fer molts més 
passos, cal una política integral de lluita contra el tràfic d’éssers humans, cal la revisió 
o la reformulació o la derogació de la Llei d’estrangeria per poder generar alternatives 
laborals al gran percentatge de persones migrades i vulnerabilitzades que es troben 
sota aquestes situacions, no només sota explotació sexual, sinó sobre altres àmbits de 
l’explotació. I també cal que la Generalitat desenvolupi tota la feina que està fent en 
relació amb la renda garantida per incloure les víctimes de «trata» i altres mesures 



socials i de cooperació i col·laboració interadministrativa a nivell, també, d’investigació 
i protecció a les víctimes en l’àmbit més policial.  

El president informa que la proposta del Grup Municipal Socialista ha estat aprovada 
per unanimitat i que el prec d’Esquerra Republicana de Catalunya ha estat rebutjat. 

Tot seguit, comunica que hi ha una consulta del senyor Domenico Gruosso, que no pot 
estar a la sala i l’ha fet arribar per escrit, sobre aquest tema: «Durant la Taula de 
Seguretat del dia 13 d’octubre es va comentar que han tancat vuitanta-vuit meublés al 
carrer Robador. Nosaltres veiem que l’activitat segueix igual, amb molts problemes de 
convivència ciutadana. Quants locals de prostitució s’han tancat en els últims anys, 
donat que en l’informe del despatx d’ofici no consta cap meublé tancat en els darrers 
anys. Quants meublés s’han tancat en els darrers anys al carrer Robador?»  

A continuació, dona la paraula al Govern. 

La Sra. Natalia Martínez Rodríguez 

Gràcies. Des del 2010, s’ha incoat un total de trenta-set expedients al carrer Robador, 
concretament, trenta-tres dels quals ja s’han resolt amb el seu tancament, la resta es 
troben, ara mateix, encara en tràmit. És veritat que el senyor Gruosso, veí de la zona, 
parla d’aquesta xifra de vuitanta-vuit, nosaltres revisarem les xifres, d’acord?, i veurem 
quina és la informació que s’ha donat exactament per part d’alguns agents que 
participaven a la Taula de Seguretat i a la propera farem retorn d’aquest decalatge per 
poder explicar-ho.  

3. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal Cs perquè, 
amb motiu que els delictes d’ocupació d’edificis i habitatges, qualificats com 
a «usurpació» i tipificats en el Codi penal com a utilització d’immobles aliens 
sense autorització, amb o sense violència, han experimentat un elevat 
creixement durant els últims anys a Barcelona, que l’ocupació és un acte 
il·legal que mereix el retret dels poders públics, converteix els amos i els 
veïns en víctimes, que els propietaris i llogaters es troben davant de la 
impossibilitat d’entrar a la seva pròpia casa en tornar d’unes vacances o 
d’una curta absència i que l’Administració més directament implicada en la 
problemàtica derivativa de l’ocupació il·legal d’habitatges és l’Administració 
local. Atès que és indubtable que hi ha una afectació a la seguretat i 
convivència ciutadanes, la responsabilitat de les quals ha de recaure sobre 
els ajuntaments, que aquestes administracions són les més pròximes als 
ciutadans i les que han d’oferir una resposta més immediata a un fenomen 
que tant està perjudicant els veïns, per fer front al problema que representa 
l’ocupació, els ajuntaments amb les potestats adequades, a l’alçada de la 
responsabilitat que la ciutadania els reclama, cal reforçar les competències 
dels ajuntaments per vetllar per la seguretat i convivència ciutadanes en 
casos d’ocupacions il·legals d’habitatges, facultant-los per subrogar-se a les 
accions de desallotjament dels propietaris que no les exerceixin en casos 
d’ocupació il·legal que afectin la seguretat i convivència ciutadanes. El 
fenomen de l’ocupació creix any rere any a Espanya, i Catalunya lidera el 
nombre entre les comunitats autònomes on es produeixen més ocupacions, 



una mitjana de 600 al mes i 20 al dia des de gener a juny d’aquest any. Són 
dades alarmants les que es comptabilitzen a Catalunya; Barcelona és la 
província d’Espanya amb més alt percentatge d’ocupació. En concret, les 
ocupacions són del 14,2%, per cada 10.000 residències, i la ciutat de 
Barcelona, el seu màxim exponent, i afecta de manera indiferent tots els 
districtes i barris de la ciutat. Per això es proposa: 
• Elaborar un pla d’actuació contra l’ocupació il·legal d’habitatges, a fi de 

prevenir, detectar i evitar l’ocupació il·legal d’immobles o d’aquells 
susceptibles de ser-ho, establint un protocol d’actuació que pugui servir, 
també, de suport als legítims propietaris per aconseguir, com més aviat 
millor, la recuperació de la possessió del o els immobles ocupats. 

— Posar en marxa les mesures que siguin necessàries per vetllar per la 
seguretat i la convivència veïnals afectades per l’ocupació il·legal, 
mantenint una estreta col·laboració amb les associacions de veïns i 
entitats del districte i els grups polítics amb representació al Districte. 

— Reforçar de forma immediata la presència policial i el patrullatge 
preventiu al districte de Ciutat Vella, incrementant la plantilla d’agents 
destinats al Districte, així com emetre instruccions a la Guàrdia Urbana 
de tolerància zero amb l’ocupació. Que, en compliment de l’establert en 
la Llei del patrimoni de les administracions públiques, l’Ajuntament es 
comprometi a dur a terme les accions necessàries per recuperar d’ofici 
la possessió il·legalment perduda sobre els seus béns immobles. 

• Que per a l’elaboració d’aquest pla contra l’ocupació il·legal d’habitatges al 
Districte de Ciutat Vella, es dotarà, si fos necessari, d’una partida 
econòmica procedent del Fons de Contingència previst en els 
pressupostos de l’Ajuntament de Barcelona aprovats per a l’exercici 2020. 

El president dona la paraula a la consellera del Grup Municipal de Ciutadans. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Gràcies, president. Bien, desde Ciudadanos, venimos a denunciar una situación que 
ocurre en muchas de las calles de nuestro distrito, desde el Raval hasta la Barceloneta 
pasando por el Gótico y por el Casc Antic. 

Antes de que empecemos con las discrepancias políticas, que podemos tener, que 
son muchas, ya que por eso representamos a partidos políticos, nos gustaría clarificar 
unas cuantas cosas para que seamos conscientes todos de lo que entendemos por 
ocupación y cuáles deberían ser las soluciones a estas.  

Para Ciudadanos, hay tres tipos de ocupación: la de familias vulnerables, que hay 
muchas y muy diferentes en nuestro distrito, donde la solución ha de ser ofrecer todos 
los recursos a estas familias y/o personas a través de las diferentes gerencias que hay 
en el Ayuntamiento, como la de Vivienda o la de Derechos Sociales, y sobre todo 
acompañarles, porque muchas de estas familias ocupan por necesidad y como 
administración pública debemos velar para garantizar el derecho a la vivienda de estas 
personas. 

Y, luego, hay dos tipos más de ocupación: las delincuenciales y las reivindicativas, 
donde la respuesta debe ser clara, tolerancia cero. 



Para Ciudadanos, es importante atacar y acabar con el problema de la ocupación 
delincuencial que durante años hemos vivido en el distrito de Ciutat Vella. Desde el 
mandato pasado, se ha ido denunciando casos de ocupación que alteraban y ponían 
en riesgo la convivencia en nuestras calles. Todos hemos ido a hablar con vecinos de 
la calle Om, de la calle Reina Amàlia, de la calle Salvador, de la calle Freixures y otras 
tantas calles de nuestro distrito que se ven afectadas directamente por personas que 
cometen este delito. Las últimas estadísticas muestran como la ciudad de Barcelona 
se sitúa en los primeros ránquines, y no de manera positiva, de más ocupaciones de 
toda España. Si analizamos distrito a distrito, no nos equivocaríamos si situáramos 
Ciutat Vella como uno de los que más ocupaciones tiene. Repito, muchas de estas 
ocupaciones acaban generando altercados en la calle y en los entornos de estos 
edificios, o pisos o locales.  

Todos conocemos a personas a nuestro alrededor donde estos hechos han perturbado 
su vida cotidiana, la vida de los vecinos. Por ello, desde Ciudadanos, proponemos 
crear un plan de actuación para acabar con las ocupaciones ilegales de vivienda con 
medidas policiales y de prevención, utilizar y mejorar la justicia y que el Ayuntamiento 
sea capaz de acompañar y asesorar a todos aquellos propietarios de viviendas para 
recuperar en la mayor brevedad sus propiedades. 

El president agraeix la intervenció i obre el torn de paraula de la resta de grups 
municipals.     

La Sra. Alba Segura Gomila 

Bona tarda a totes. Bé, vagi per endavant que votarem en contra de la proposició de 
Ciutadans i ho farem per diverses raons. 

Òbviament, tots som conscients que, aquests últims anys, han augmentat les 
ocupacions, és un fet innegable, i nosaltres, òbviament, també condemnem totes 
aquestes ocupacions delinqüencials i que l’únic que fan és degradar la situació del 
districte. 

Encara i així, considerem que la visió i la solució del seu partit polític, en general, és 
una visió radical, inefectiva i sobretot zero empàtica. A vegades tendim a quedar-nos 
en la superfície del problema; òbviament, és el més fàcil. A la seva proposició l’únic 
que veig que fan és demanar més policia i literalment «posar en marxa totes les 
mesures que siguin necessàries». Disculpin si aquesta frase em crea certa 
desconfiança. Per què el seu partit no fa una anàlisi a fons d’aquest fenomen o es 
pregunten si realment la majoria de gent ocupa per voluntat o per necessitat, quan 
després en aquestes…, bé, els desnonaments es fan de manera totalment arbitrària, 
sense distingir uns i els altres. 

Crec que ho tinc molt clar, la manera més fàcil de sortir a titulars és fer soroll amb un 
discurs populista i discurs de repressió. Em sap greu, el nostre partit en ningun 
moment recolzarà mai una proposició que, en comptes de buscar solucions polítiques 
per a les famílies que es queden al carrer i necessiten ocupar... Buscar la força de la 
repressió per acabar tot això no és la solució. La solució són les polítiques socials, les 
polítiques d’habitatge i les polítiques que milloren les condicions de vida d’aquestes 
persones. 



Estem d’acord que estem en contra de les ocupacions delinqüencials, encara i així 
considerem que el vostre partit polític té un discurs bastant generalista de tots els tipus 
d’ocupacions. I, per això, no volem donar recolzament en aquesta proposició. 

Gràcies. 

La Sra. M. José Chacón i Salvador 

Gràcies, president. El nostre grup municipal sempre ha rebutjat de manera categòrica 
les ocupacions irregulars d’habitatges i de locals, especialment aquelles que venen 
orquestrades per organitzacions mafioses que s’apropien i es lucren de la vulnerabilitat 
de moltes famílies, i de les ocupacions il·legals que generen molèsties i problemes de 
convivència al veïnat. I va ser per aquest motiu, especialment, que vam impulsar al 
Congrés dels Diputats una reforma legislativa per accelerar les desocupacions 
irregulars d’habitatges de petits propietaris, d’entitats socials i d’administracions 
públiques. Una reforma molt criticada per molts de vostès que després ha resultat ser 
una eina útil. Hem de trencar en la imatge d’impunitat que poden generar certes 
ocupacions il·legals que es produeixen a la ciutat de Barcelona i en el nostre districte i 
acabar amb determinat blanquejament que es fa amb aquest fenomen des d’alguns 
estaments del Govern municipal i sobretot cal urgentment seguretat jurídica per als 
petits propietaris de la ciutat.  

Però igual que diem que s’ha de lluitar contra les ocupacions irregulars, aquesta lluita 
ha d’anar acompanyada de solucions als greus problemes d’habitatge que pateix la 
ciutat. No totes les ocupacions són iguals, ni totes les casuístiques són equivalents, ni 
totes les respostes a les ocupacions han de ser idèntiques. Per tant, cal urgentment 
solucions per a l’emergència «habitacional» que patim a Ciutat Vella. 

Des de Junts per Catalunya, com deia, som els primers en condemnar les ocupacions 
il·legals, en defensar el dret a la propietat privada i en exigir una ciutat segura i cívica. 
Ara bé, el que no farem mai és deixar la part més dèbil i vulnerable del nostre país, de 
la nostra ciutat, sense resposta «habitacional».  

En referència a aquesta proposta que presenta avui Ciutadans, com a grup vàrem 
intentar fer una transacció on especificàvem ocupacions amb fins il·lícits i un punt que 
deia «instar el Govern del Districte i el Govern municipal per tal que trobin solucions de 
manera urgent per a aquelles ocupacions que venen motivades per una situació de 
vulnerabilitat social». 

Com ja he comentat abans, la no negociació, el no diàleg amb la seva presidenta de 
grup, no amb vostè, consellera Barea, que tenim una relació estupenda, ens fa 
abstenir-nos en aquesta proposta. 

La Sra. Patricia García Torres 

Gràcies, president. Senyora consellera de Ciutadans…, en primer lugar, quisiera dejar 
claros algunos conceptos. Este grupo está en contra de las ocupaciones, está en 
contra de resolver demandas sociales urgentes cometiendo ilegalidades, está en 
contra de los colectivos que hacen ocupaciones delictivas, que se aprovechan de los 
más vulnerables y que amenazan a vecinas y vecinos que quieren vivir en paz, grupos 
que generan un grave problema de seguridad y convivencia y que degradan el espacio 



que ocupan. Este grupo no rehúye las dificultades ni las complejidades, y el problema 
que hoy estamos tratando, el de las ocupaciones, es un problema difícil y complejo.  

Para asumir este tema, necesitamos una propuesta de ciudad que sume mayorías y 
sea un punto de encuentro, que aborde la complejidad de la problemática, que se base 
en la legalidad y que concrete soluciones sociales y policiales a las ocupaciones. En 
esta línea, en el pasado Ple de ciudad se aprobó una moción de Junts per Cat y un 
prec de Barcelona pel Canvi para crear un grupo de trabajo específico sobre 
ocupaciones, con representación de todos los grupos, elaborar una respuesta a la 
actuación municipal y elevarla al Pleno para su aprobación. Ustedes se abstuvieron. 
Hacer la guerra por cuenta propia y política con la seguridad puede que a alguien le dé 
réditos, pero a la ciudad no le da ninguno. 

Les pedimos que presenten esta propuesta en el ámbito de ese grupo de trabajo. 
Creemos que ese es el espacio donde presentar y debatir su plan y elaborar una 
propuesta conjunta. También queremos destacar algunos temas que no compartimos 
o que ya están en marcha y quizá no haya que hacer un plan sobre lo que ya se está 
haciendo. Ya se está trabajando en la devolución de los inmuebles ocupados 
ilegalmente a sus propietarios en la manera más rápida posible, como ustedes piden. 
Desde diferentes ámbitos institucionales y civiles, con propuestas concretas, como las 
de los colegios de abogados de Mataró o Barcelona, con instrucciones de la Fiscal 
General del Estado, como la que dictó el 15 de septiembre sobre criterios de actuación 
para la solicitud de medidas cautelares en delitos sobre ocupación de vivienda y 
usurpación de bienes, que tiene por objeto que los y las fiscales refuercen los 
derechos de las víctimas y perjudicados por esos delitos mientras se tramita el 
correspondiente procedimiento.  

También debemos recordar que ya hay servicios que atienden las necesidades de 
información y asesoramiento a las personas afectadas por la ocupación ilegal de su 
propiedad: las oficinas de la vivienda, los servicios de habilitación jurídica y mediadora; 
que hay diálogo permanente entre la ciudadanía y la Administración a través de los 
agentes de la Guardia Urbana y Mossos y otros técnicos municipales que gestionan 
las quejas e incidencias. Desde los distritos se hace un seguimiento de las 
ocupaciones que generan quejas ciudadanas, bien porque conllevan actividades 
delictivas o porque hay personas que necesitan diferentes servicios de atención social. 
Y, como ha dicho mi compañera María José, el Gobierno del Estado también se ha 
pronunciado sobre el tema dotando las fuerzas de seguridad de un protocolo para 
actuar de manera inmediata antes las ocupaciones. 

Podríamos seguir, pero se acaba el tiempo. En todo caso, les emplazamos, una vez 
más, a exponerlo en el nuevo grupo de trabajo para llevar una propuesta conjunta al 
plenario y así abordar de manera eficaz la problemática de las ocupaciones. Por estos 
motivos, nuestro voto es en contra de su proposición. 

El president dona la paraula al Grup Municipal de Barcelona en Comú. 

El Sr. Santiago Ibarra Oriol 

Gràcies, president. Votem en contra de la seva proposició per diverses raons. Els 
propietaris no estan desprotegits jurídicament. Insistir contínuament en la desprotecció 
dels propietaris enfront del delicte d’usurpació té una clara intencionalitat política. 



Vostès estan enfrontant la ciutadania i oferint suposades soluciones ràpides que no 
són més que populisme pur punitiu. Si una ocupació es produeix en el teu habitatge 
habitual, es comet un delicte que es diu «violació de domicili» i es pot resoldre en vint-
i-quatre hores. Res a veure amb la imatge que s’està donant: «Vaig marxar de 
vacances i una família ha ocupat casa meva i ara no tinc forma de fer-los fora.» Si el 
teu habitatge està buit i sense cap ús, el delicte que comet qui l’ocupi és d’usurpació, i 
si el propietari o propietària és un particular, la Llei 5/2018 permet el desallotjament en 
uns cinc dies. La lentitud que es pugui donar en aquests processos té més a veure 
amb la saturació judicial que amb el procediment existent. Per tant, deixin de demanar 
més normes i demanin una millor dotació de recursos per al sistema judicial. 

Compartim la preocupació per les dades, però no hi ha un esclat de l’ocupació a 
Barcelona. El que sí que hi ha és un esclat de l’exclusió d’habitatge. Segons dades de 
Mossos d’Esquadra, el primer trimestre de 2019 es van produir 408 denúncies, mentre 
que el primer trimestre del 2020 van ser 386, les ocupacions haurien disminuït a la 
ciutat. Sí que hi ha un increment de denúncies a Catalunya, el primer semestre del 
2020 es van denunciar 3.611 ocupacions, unes cinc-centes més que el 2019. 

És difícil tenir dades que ens permetin destriar els diferents tipus d’ocupacions, 
sobretot enmig de la campanya d’alarma mediàtica alentada per vostès. En tot cas, 
estarem encantats de seguir aprofundint en el treball interadministratiu per tenir millors 
dades. A més, les dades d’ocupacions no es poden analitzar en solitari. Catalunya fa 
dècades que lidera a l’Estat el nombre de desnonaments i és la comunitat autònoma 
amb els preus de lloguer més elevats. Ambdós factors són determinants en l’aparició 
de màfies que volen aprofitar-se de la situació d’emergència «habitacional» que 
pateixen moltes persones. 

Gràcies. 

El president dona de nou la paraula a la consellera de Ciutadans. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Gràcies, president. Bé, intentaré respondre a totes les interpel·lacions que m’han fet. 

Jo no tinc una visió radical, inefectiva ni no empàtica del districte ni de les ocupacions. 
Hi han mesures necessàries que mostren desconfiança per part d’aquest Govern 
envers la ciutadania, això ho tenim clar, no cal que ho digui jo, sinó que parlin vostès, 
sobretot els socialistes, amb la ciutadania. 

La veritat és que nosaltres de populistes en tenim poc, potser s’haurien de mirar en un 
mirall per parlar de populismes. Les transaccions que es negocien en un districte, tant 
de Junts com de Ciutadans…, va haver-hi un molt malentès a les Corts i, després 
d’aquest malentès, doncs, vam trencar una miqueta les negociacions. 

Per al PSC, deixar clar els conceptes, estan en contra de les ocupacions, en contra de 
les ocupacions delictives, però a l’hora de la veritat governen la ciutat i no fan… (per 
raons tècniques, no han quedat enregistrats alguns mots de la intervenció de 
l’oradora). Això fa que molts veïns sentin responsabilitzar-se que són els culpables que 
ocupin els seus llocs. Vostès parlen de proposta de ciutat, però totes les propostes de 
què parla només són a nivell estatal. Potser s’ho haurien de fer mirar.  



Hem de ser coherents amb els debats que tinguem sobre habitatge, sobre ocupació. I 
en això sí que els diré que totes les propostes que hem presentat i que seguirem 
presentant van per diferenciar i per donar solucions concretes a tots. 

La veritat és que la inseguretat que tenim en aquest districte envers les ocupacions és 
molta. Senyor Ibarra, lliçons de justícia i lliçons legals, cap ni una, les tinc totes i tinc 
totes les lleis que són capaces d’acabar amb les ocupacions. I també li dic que hi ha 
moltes lleis que fan protegir molts d’aquests col·lectius que són vulnerables. Per això 
he volgut separar el que són les ocupacions de famílies vulnerables i el que són 
delinqüencials, amb la qual cosa estarem disposats que a totes les taules que es tracti 
temes d’habitatge i temes d’ocupació fer les nostres propostes. 

El president dona la paraula de nou al Grup Municipal d’Esquerra Republicana de 
Catalunya.  

La Sra. Alba Segura Gomila 

Bé, per començar, no volia parlar de vostè en ningun moment, sinó del seu partit, per 
si s’ha sentit ofesa. Ara bé, vostè creu de debò que es desnonen el mateix nombre de 
pisos ocupats per família vulnerable que no per màfies? Ja li dic jo que no, que es 
desnona més famílies vulnerables que màfies. Com li he dit abans, condemnem tota 
ocupació delinqüencial, però si vostès es quedessin al carrer amb una mà davant i 
l’altra darrere, amb fills, pares grans, o la situació de vulnerabilitat que deuen estar 
patint aquesta gent, em dirien de debò que seguirien demanant més repressió en 
comptes de més polítiques? Posi’s a la seva pell i digui’m què faria vostè. Nosaltres ho 
tenim molt clar: més polítiques socials i d’habitatge. Perquè, si li votem a favor 
d’aquesta proposició, estaríem accedint i acceptant deixar famílies al carrer, cosa que 
ens neguem rotundament. 

Gràcies. 

El president dona la paraula al conseller Ibarra, de Barcelona en Comú.    

El Sr. Santiago Ibarra Oriol 

L’Ajuntament de Barcelona no ha deixat de lluitar contra les ocupacions mafioses i que 
generen problemes de convivència. El que no podem fer és permetre contribuir a 
criminalitzar les famílies en situació de vulnerabilitat que viuen ocupant, 
majoritàriament en pisos buits de grans propietaris, perquè no tenen cap altra 
alternativa «habitacional»; famílies víctimes de les màfies i ara podrien ser víctimes 
d’aquesta campanya.  

Volen barrejar el problema de l’accés a l’habitatge amb la delinqüència, generar 
alarma social exigint solucions aparentment fàcils. Fer passar la preocupació per les 
persones excloses de l’habitatge com a protecció als ocupes o justificació d’un delicte 
és una irresponsabilitat que no es soluciona fent que la fiscalia informi els serveis 
socials perquè reallotgin les famílies vulnerables. Per què qui determina el grau de 
vulnerabilitat? Amb quins recursos s’allotjarà tota l’onada d’exclusió d’habitatge que 
s’apropa? Amb el comodí dels serveis socials volen traslladar a allotjaments 
d’emergència un problema majoritàriament de grans tenidors i entitats bancàries que 
mantenen pisos buits enmig d’una crisi «habitacional» molt crua. 



Gràcies.     

El president dona la paraula a la consellera de Ciutadans perquè tanqui aquest punt.  

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Gràcies, president. Bé, com sembla que no m’han sentit a la primera intervenció els 
diferents tipus d’ocupació… Jo la veritat és que, al llarg d’aquest mandat i del mandat 
passat, amb la regidora Marilén Barceló vam fer moltes propostes per donar solucions 
a aquelles famílies que ocupaven i que sobretot eren explotades per màfies quan 
rebentaven pisos i això. El regidor en aquells moments es va comprometre, a dia 
d’avui no hem vist ni cap resultat ni cap mesura per acabar amb això. La veritat és que 
el tema de l’ocupació és complex, això no els ho negarem. Demanar més polítiques 
socials? Sí, sobretot. I totes les administracions han d’implicar-se en millorar 
l’habitatge.  

De fet, tenim lleis molt concretes que ajuden a protegir aquestes famílies vulnerables. I 
la veritat és que, atenent les dades que tenim del districte, se’m fa escandalós que 
barregem conceptes. I si volien millorar la proposta que presentem avui, no tenim més 
que una oportunitat de fer alguna esmena, però això no ho heu volgut fer, excepte 
Junts per Catalunya. Per tant, que no s’aprovi…, és responsabilitat de tots no fer front 
a les ocupacions que tenim en aquest districte. Però, bé, els ciutadans ja saben 
perfectament a quin costat estan els que defensen l’ocupació i els que no. 

Gràcies. 

El president informa que aquesta proposta ha estat rebutjada, amb el vot a favor del 
grup proposant, Ciutadans, l’abstenció de Junts per Catalunya i el vot en contra 
d’Esquerra Republicana, el PSC i Barcelona en Comú.     

4. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal JuntsxCat 
perquè, atès que molts dels carrers del barri de la Barceloneta acumulen 
línies i cablejat aeri de la xarxa elèctrica i de la xarxa de telefonia, atès que, 
degut al deficient manteniment i envelliment de les xarxes del barri de la 
Barceloneta, deixa les veïnes i veïns moltes vegades sense subministrament 
elèctric, i que la manca d’aquest sanejament de la xarxa elèctrica provoca 
situacions d’inseguretat i lamentables accidents, el Districte de Ciutat Vella 
redacti un pla d’actuació per acumulació de línies i cablejat aeri de la xarxa 
elèctrica i telefònica al barri de la Barceloneta, el Districte de Ciutat Vella 
requereixi i faci la petició oficial a les companyies pertinents per a la 
realització de les millores necessàries, supressió de cablejat que no té servei i 
l’eliminació de suports que no estan en bones condicions, i que dins el pla 
d’actuació prioritzi aquells carrers que necessiten una reforma del paviment 
per soterrar cablejat. 

El president dona la paraula al Grup Municipal de Junts per Catalunya. 

La Sra. M. José Chacón i Salvador 

Gràcies, president. Partint de la base que és un dret universal de tota persona tenir 



l’energia necessària per a una vida digna, també ho hauria de ser a la nostra ciutat la 
millora i desenvolupament adaptat als temps d’aquesta xarxa elèctrica i telefònica. Els 
drets energètics són un espai central i estratègic en les polítiques de la ciutat, i posant 
la mirada en una energia més verda, més sostenible, l’Ajuntament de Barcelona, a 
banda de lluitar contra la pobresa energètica, lluita que compartim, hauria d’anar un 
pèl més enllà i reclamar, en primer lloc, a la Red Eléctrica de España, Sociedad 
Anónima, a les companyies distribuïdores de l’energia i a les comercialitzadores, a 
cadascuna el que li correspon, l’adequació d’una òptima xarxa elèctrica en el barri de 
la Barceloneta. Un barri amb un entramat de xarxa elèctrica dels més vells de la ciutat. 
Aquest entramat de xarxa elèctrica obsoleta fa que moltes fases de l’enllumenat públic 
no funcionin provocant espais d’inseguretat als carrers. Mantenir un cablejat aeri en el 
segle en què vivim, per a nosaltres, no és progrés, és perjudici del veïnat que té més 
probabilitats de patir talls en llum constants a les seves llars, un cablejat on tothom pot 
trastejar convida a ser manipulat per qualsevol i això provoca els accidents mortals, 
que a hores d’ara continuem lamentant, com al passat agost. 

Segons normativa, a les zones urbanes, les línies elèctriques han de ser soterrades o 
desplaçades de forma progressiva i les línies de baixa tensió també han de ser 
soterrades o passades a trenar-se de forma progressiva.  

Des de Junts, pensem que l’acumulació de cablejat de la xarxa telefònica obsolet 
hauria de tenir algun tipus de penalització per a la comercialitzadora que ve, endolla i 
desendolla, segons conveniència del client, sense eliminar aquell cablejat que ja no 
està operatiu. Aquest cablejat hauria de ser retirat i tractat amb els protocols establerts 
per ser reciclat. 

És per tots aquests motius, entre d’altres, que des de Junts demanem la redacció d’un 
pla d’actuació per acumulació de línies i cablejat aeri de la xarxa elèctrica i telefònica 
del barri de la Barcelona, podent-lo ampliar als altres barris del districte, segons sigui 
necessari. I és molt important tenir aquesta fotografia real per poder requerir i fer la 
petició oficial a les companyies pertinents per a la realització de les millores 
necessàries: supressió de cablejat que no té servei i l’eliminació de suports que no 
estan en bones condicions. Coneixedors des del nostre grup que la crisi econòmica 
també la tenim a casa, dins del pla d’actuació demanem que es prioritzin aquells 
carrers que necessiten una reforma del paviment, com, per exemple, aquells carrers 
en què els mateixos arbres, amb les seves arrels, han fet malbé les llambordes.  

Per finalitzar, en la nostra proposta demanem que no es permeti aquesta deixadesa 
per part de l’Ajuntament de no reclamar a les grans companyies que tenen l’obligació 
de portar el subministrament elèctric a les nostres llars. 

El president agraeix la intervenció i obre el torn de paraula de la resta de grups 
municipals.    

El Sr. Jordi Callejo Molla 

Bé, des del Grup Municipal d’Esquerra Republicana, hi votarem a favor. Hem de tenir 
en compte que la zona de la Barceloneta és un entorn fonamental en molts aspectes. 
Per allí transita un atrafegat tràfic aeri i marítim que transita fins al port de Barcelona. 
És contradictori, per exemple, que fora del districte el Consell Administratiu del Port de 
Barcelona aprovi un pla d’actuació d’electrificació de molls necessària per arribar a 



l’objectiu de tenir-los electrificats en un termini de set anys per tal de reduir emissions i 
donar resposta a l’emergència climàtica i, per una altra banda, el nostre districte de 
nou estigui a la cua de tot. Sobta veure com encara a la Barceloneta no s’han plantejat 
cap pla de manteniment i condicionament de les xarxes elèctriques, telefòniques i 
aèries, i molt més quan el mal estat d’aquestes acaba provocant que el barri es quedi 
a les fosques i sense connexió a Internet. 

La xarxa actualment és totalment precària, tant per la manca de manteniment com 
perquè provoca situacions d’inseguretat amb el despreniment sobtat del cablejat. En el 
barri de la Barceloneta hi ha un gran dèficit d’equipaments i instal·lacions de 
comptadors elèctrics en els habitatges. Aquesta situació s’accentua encara més en els 
temps que corren. Moltes empreses i organitzacions en temps de covid demanen que 
es teletreballi per tal d’evitar contagis, però molts veïns i veïnes es veuen incapacitats 
de poder fer-ho, ja que, si viuen en nombrosos punts secs del barri, no poden ni 
mantenir una conversació telefònica ni tan sols tenir una connexió a Internet que 
permeti teletreballar fluidament. 

Creiem que ja s’ha deixat passar molt de temps. És hora que el Districte de Ciutat 
Vella prengui cartes en l’assumpte i que faci les instàncies i peticions oficials a les 
diferents companyies per tal de revertir aquesta situació. És l’hora d’optimitzar les 
xarxes, de suprimir allò que no sigui necessari i garantir així la seguretat dels veïns i 
veïnes i així com cal tenir una xarxa que sigui viable a llarg termini, més eficient, 
sostenible i ecològica. 

Gràcies. 

El Sr. Thair Rafi Khanun 

Gracias, presidente. Es verdad que muchas de las calles, no solo en Barceloneta, sino 
que en todo el distrito de Ciutat Vella y, en general, en Barcelona, vemos cableados 
telefónicos y eléctricos fuera de los edificios e incluso a veces tirados y colgados por 
las fachadas de los edificios. Esto puede suponer un riesgo para el ciudadano que vive 
o para la gente que pasa por estas calles, incluso algunas veces puede provocar 
incidencias lamentables, y podemos prevenir. 

A lo largo de este mandato, hemos tenido incidencias en algunas ocasiones en 
algunos edificios con el resultado de quedarse sin electricidad. Delante de esta 
situación, el Gobierno tiene que exigir a las empresas pertinentes que en el momento 
de hacer este tipo de instalaciones las hagan con mucha precaución y, si hay cables 
sueltos, que se arreglen lo antes posible y los que ya no tienen uso que los quiten. 

Así que votamos a favor de esta propuesta. 

Gracias. 

El Sr. Joan Julibert Jiménez 

Hola, bona tarda. Per la banda del Partit Socialista, estem d’acord amb la proposició, 
però s’ha de tenir en compte que ja des de l’any 2010 s’han fet intents per a la retirada 
del cablejat i que es va fer la proposta per a la instal·lació de tubs i obres 
d’urbanització per a una futura retirada a les façanes. Encara que les companyies 
elèctriques no estan obligades a fer-ho, i, per tant, el camí és tornar a intentar parlar 



amb les companyies perquè es comprometin a fer un endreçament i soterrament del 
cablejat del barri de la Barceloneta. 

Gràcies. 

El Sr. David Pequeño Gutiérrez 

Gracias, señor presidente. Bueno, está claro que la acumulación de líneas y cableado 
de la red eléctrica y telefónica, no solo en el barrio de la Barceloneta, sino en toda la 
ciudad y en la mayoría de nuestras ciudades, se ha convertido en un problema que se 
ha visto incrementado por la expansión de las nuevas tecnologías y de la sustitución 
de viejos cables de telefonía por las nuevas redes de fibra y la renovación de 
cableados eléctricos.  

Por desgracia, tal y como se manifiesta en la propuesta de Junts per Catalunya, el 
despliegue de estas nuevas redes y el mantenimiento de las antiguas ha generado 
numerosos inconvenientes y es necesario intensificar la demanda a las operadoras, 
que son las que tienen la capacidad para mejorar los servicios que proporcionan y que 
lo hagan de forma que el paisaje urbano no se vea afectado de una forma tan intensa. 
A pesar de que las compañías no tienen ninguna obligación legal para realizar estas 
instalaciones de una forma como a nosotros nos gustaría que se realizara, bueno, 
desde hace años, como comentaban los compañeros, estamos trabajando en la 
supervisión de la actividad para la mejora de estas líneas eléctricas ofreciendo la 
posibilidad a las compañías de realizar estas mejoras en coordinación con las 
actuaciones que se vienen desarrollando en la vía pública, promoviendo el 
soterramiento y la renovación de las líneas al tiempo que se producían estas 
actuaciones en la vía pública. 

Por otro lado, también creemos importante seguir trabajando para mejorar las redes en 
el barrio de la Barceloneta para evitar unos problemas que son demasiado habituales 
en este vecindario. En la Barceloneta, tal y como nos trasladan los vecinos y las 
vecinas, sufren con demasiada frecuencia cortes inesperados de suministro eléctrico, 
y desde el Distrito trabajamos codo con codo con ellos para buscar soluciones rápidas 
y efectivas. No dejaremos de hacerlo y aprovechamos, en este sentido, esta 
proposición para agradecer la labor de los técnicos del Distrito que, con un enorme 
compromiso por el barrio, trabajan para resolver cada incidente y cada problema y 
buscan soluciones que no sean solamente a corto plazo, sino con la vista puesta en un 
futuro mejor para este barrio. 

Por estos motivos, aceptamos la proposición y trasladaremos la propuesta a las 
compañías responsables de la instalación y mantenimiento de las redes eléctricas 
para que realicen las mejoras necesarias y podamos dotar a nuestros barrios de una 
red de calidad, así como un paisaje urbano menos afectado por esta acumulación de 
cables y redes. 

Muchas gracias. 

El president dona de nou la paraula a la consellera de Junts per Catalunya.   

La Sra. M. José Chacón i Salvador 



Bé, seré breu. Agrair el vot favorable de tots els grups que formem part del Consell 
Plenari. Només fer uns petits aclariments, no? Junts per Catalunya demana un pla 
d’actuació, per què?, per recollir totes aquelles demandes que hi han i perquè 
l’Ajuntament faci la pressió oportuna a les companyies que pertoqui, com molt bé ha 
dit el conseller de Barcelona en Comú. Al del PSC, reiterar-li que el que es demana és 
la pressió i sense aquesta pressió mai les companyies faran el que han de fer. Al 
conseller de Barcelona en Comú, dir-li també que, sobretot, he començat pel barri de 
la Barceloneta perquè és el que més pateix el que en diem «apagons de llum» en 
aquests indrets, tot i que he dit d’extrapolar-lo a altres barris segons sigui necessari. 

El president informa que aquesta proposta ha estat aprovada per unanimitat. 

b) PRECS 

5. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal ERC perquè, atès la 
situació de vulnerabilitat de molts joves del districte que es troben vivint al 
carrer, atès que la pandèmia de la covid-19 ha provocat una crisi social i 
econòmica que ha fet augmentar les desigualtats i les situacions de 
vulnerabilitat de molts joves i famílies, atès que entorn a juliol el nombre de 
joves que viuen al carrer a tot Barcelona es va disparar un 60% i que els altres 
espais del districte específics per als col·lectius que es troben al carrer o en 
situació de vulnerabilitat no presenten les mateixes problemàtiques o no 
requereixen les mateixes necessitats que els joves, el Govern del Districte, 
recolzant-se en entitats coneixedores d’aquestes realitats, creï un espai 
únicament per a joves majors d’edat on aquests tinguin la possibilitat de dur a 
terme activitats, tinguin garantits espais d’higiene personal i espais per poder 
guardar les seves pertinences, i així garantir els seus drets i millorar les seves 
condicions de vida. 

El president dona la paraula a la consellera Segura perquè formuli el prec. 

La Sra. Alba Segura Gomila 

Bona tarda, de nou. Bé, arran d’una trobada amb el Casal de Joves de Casc Antic, 
Palau Alòs, i després que m’expliquessin la situació de molts dels joves del barri o del 
districte, en general, que es troben al carrer i no tenen garantits ni els drets bàsics, va 
sorgir la idea de crear al districte un espai on aquests joves poguessin dur les 
principals accions bàsiques per garantir-los una vida mínimament digna. 

Fa uns mesos vam ser coneixedors que el nombre de joves vivint al carrer havia 
augmentat un 60% i que diverses entitats havien proposat obrir espais petits al barri 
per a aquestes persones. Doncs, amb aquest prec us demano que es creï un 
d’aquests espais, un lloc creat conjuntament amb les entitats coneixedores d’aquestes 
realitats, on els joves tinguin la possibilitat de dur a terme activitats, on puguin també 
rebre formacions bàsiques com idiomes o formacions que els permetin posteriorment 
accedir a un lloc de feina o entrar al sistema educatiu, un espai on es garanteixin 
espais d’higiene personal, on es puguin guardar les seves pertinences i, en general, 
normalitzar la seva situació, ja que es troben en situacions molt complexes i 
vulnerables. 



Un dels aspectes més important és la presència d’educadors socials amb els quals es 
duguin a terme projectes, puguin rebre un acompanyament i crear un vincle amb 
aquests joves. De la mateixa manera, demanem que s’augmenti també la presència 
d’educadors de carrer per tal de vehicular els joves amb les ajudes de què disposen, 
com pot ser aquest espai. Perquè jo, per exemple, com a jove, fins fa poc tampoc 
sabia tots els recursos als quals podia accedir. 

Som conscients que ja hi ha espais als districtes per a gent que viu al carrer. No 
obstant, considerem que les problemàtiques entre la gent que va en aquells llocs i els 
joves que viuen sense un sostre són molt diferents, no són les mateixes. Per tant, 
considerem que no es senten identificats per anar en aquests espais i, per això, 
demanem que, com tenim l’oportunitat entre les mans i ara és el moment per poder-ho 
fer, es plantegi la possibilitat de fer aquest espai per a aquestes persones. 

Gràcies. 

El president dona la paraula al Govern perquè respongui a aquest prec. 

El Sr. Andrés Pérez Conte 

Hola. Gràcies, president. Tot i que no em sembla dolenta la proposta que feu i que 
aquest equipament podria tenir sentit, no acceptarem el prec. El que ens esteu 
demanant és una actuació molt concreta i, de fet, molt semblant al centre de dia per a 
joves sense referents Dar Chabab, que vam crear el 2017. Per una situació de baixada 
d’ingressos i de gran augment de despesa en matèria social arran de la covid, 
l’Ajuntament ni té la capacitat, ni la tenia abans ni la té ara, per assumir-ho tot en 
matèria de sensellarisme, com actualment està fent.  

L’augment de joves sense referents en situació al carrer que en els últims anys s’ha 
multiplicat i que es fa palpable al nostre districte ens preocupa molt i ens ocupa. I és 
que l’atenció d’aquests joves és una línia de treball de ciutat en la qual, en els últims 
anys, hem fet una aposta i hem generat recursos i equipaments que abans eren 
inexistents a la ciutat de Barcelona. L’Ajuntament treballa per donar una resposta 
integral a aquests joves des de l’atenció més assistencial, «habitacional» o formativa i 
d’inserció laboral. A Barcelona, comptem des del 2015 amb l’únic equipament 
residencial per a joves sense referents, el centre que es diu Maria Feixa, i també 
comptem, com abans hem esmentat, amb el centre de dia Dar Chabab. I arran de la 
crisi sanitària de la covid-19, també hem creat el centre residencial de Montgat per a 
joves sense llar. Actualment s’està treballant perquè aquest projecte nascut com a 
equipament d’emergència trobi un altre emplaçament i es converteixi en un 
equipament estable a l’Institut Municipal de Serveis Socials. 

En relació amb l’atenció al carrer, s’ha creat un equip de SISMO (Servei d’Intervenció 
Social Medi Obert) específic per atendre joves i es preveu una ampliació important de 
la dotació dels equips de carrer de SISMO i SDI (Servei de Detecció i Intervenció) en 
el nou contracte que es licitarà el 17 de gener. 

Per altra banda, continuem treballant amb les entitats socials i empreses del territori, 
amb Barcelona Activa i amb qui faci falta per donar continuïtat i ampliar projectes de 
garantia juvenil, accions formatives i també ocupacionals dirigides a aquests joves 
perquè puguin trobar feina. 



L’Ajuntament és l’administració més petita de les tres i és gairebé l’única que crea 
equipaments per a persones que es troben sense llar, ja sigui la població jove o adulta. 
Això no pot continuar, és insostenible i és imprescindible que la Generalitat i l’Estat 
col·laborin en aquesta matèria.  

Gràcies. 

El president comunica que aquest prec ha estat rebutjat.   

8. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal Cs perquè, atès que 
el passat mes d’agost van perdre la vida 3 persones a la Barceloneta, que les 
condicions d’infrahabitatge al districte són moltes i aquestes poden 
comportar problemes greus a les persones que hi viuen, es creï un protocol 
d’actuació per evitar que situacions com les que es van viure el passat 14 
d’agost a la Barceloneta no tornin a passar i es faci un estudi de la situació 
d’infrahabitatge al districte de Ciutat Vella. 

El president dona la paraula al conseller Rafi. 

El Sr. Thair Rafi Khanun 

Gracias, presidente. Agradecer la transacción hecha por el Gobierno para mejorar el 
ruego realizado por Ciudadanos. 

Dada la situación lamentable y triste donde el pasado mes de agosto perdieron la vida 
tres personas en la Barceloneta a causa de un incendio, que estos jóvenes tenían 
entre veinte y cuarenta años. Dadas que las condiciones de infravivienda en el distrito 
son muchas y esas pueden comportar problemas graves a las personas que viven en 
ellas. Pedimos antes de la transacción la creación de un protocolo de intervención 
porque no se ejecutó ningún plan, sino que fueron solucionando problemas a medida 
que transcurrían las diferentes situaciones, y así no podemos seguir funcionando. 
También pedimos reforzar las actuaciones en materia de infravivienda, ya que durante 
esta crisis sanitaria provocada por covid-19, hablando con los ciudadanos pudimos 
observar la situación de infravivienda que hay en el distrito. Así que el ruego que les 
presentamos es que el Gobierno municipal revise y, si es necesario, ajuste el protocolo 
de actuación para evitar que situaciones como las que se vivieron el pasado 14 de 
agosto, en Barceloneta, no vuelvan a pasar y que se refuercen las actuaciones de 
infravivienda del distrito de Ciutat Vella. 

Gracias. 

El president dona la paraula al conseller Ibarra. 

El Sr. Santiago Ibarra Oriol 

Gràcies, president. Li acceptem el prec i li donem les gràcies per acceptar-nos la 
transacció que li hem proposat. Per tal de conèixer quines són les actuacions que es 
fan des del Govern en aquesta matèria i, com hem acordat, revisar-les, si escau, li 
poso en antecedents. 

Fa quatre anys, es va impulsar un equip de treball específic de disciplina d’habitatge i 



contra l’assetjament immobiliari com un nou pilar de la política d’habitatge entesa com 
a servei públic, centrada en revertir la concepció que equipara l’habitatge amb una 
mercaderia. Aquesta mentalitat tan arrelada provoca un seguit de males pràctiques 
com són l’assetjament immobiliari i l’existència de pisos buits, els usos irregulars de 
l’habitatge protegit, el mal estat de conservació dels habitatges o l’infrahabitatge, entre 
d’altres, que, com ha explicat, han tingut la derivada per la qual estem tots tan 
impactats. 

En aquest sentit, malgrat que la vulneració del dret a l’habitatge contempli sancions 
econòmiques, en cap cas la motivació és recaptatòria, sinó que l’objectiu és restituir la 
funció social de l’habitatge al més aviat possible. Per això, es prioritza la mediació i 
l’acord entre les parts i es deixa la sanció com a últim recurs. Al centre d’aquestes 
actuacions i darrere de cada xifra hi ha les persones, veïns i veïnes que viuen amb 
angoixa la vulneració del seu dret a l’habitatge digne i troben en la disciplina 
instrument per denunciar i resoldre la seva situació, i això repercuteix en la millora de 
la qualitat de vida. Per això, qualsevol persona que senti que el seu dret està sent 
vulnerat ha d’adreçar-se a l’oficina d’habitatge del seu districte i, des d’allà, 
l’acompanyem, assessorem i prendre’m les mesures necessàries. 

Gràcies. 

El president dona de nou la paraula al conseller de Ciutadans.       

El Sr. Thair Rafi Khanun 

Nada. Es más que nada para transmitir el mensaje de agradecimiento a todos los 
vecinos y vecinas de Barceloneta de parte de las familias de las víctimas que en el 
momento han estado muy cerca de las familias y mandan las gracias a los vecinos y 
vecinas de Barceloneta. 

Gracias. 

El president dona de nou la paraula al conseller Santiago Ibarra. 

El Sr. Santiago Ibarra Oriol 

Només afegir-me al suport a les famílies de la Barceloneta. 

Gràcies. 

El president informa que aquest prec ha estat acceptat. 

7. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal Cs perquè, atès que 
el Gimnàs Social Sant Pau és una entitat molt arrelada al barri del Raval que 
ofereix l’oportunitat de fer esport, però també ofereix un servei que va molt 
més enllà de la pràctica esportiva, ja que fa anys que lluiten per continuar fent 
la seva gran tasca i a qui tots els partits de l’oposició, fins i tot els que no 
estan representats en aquest Ple, hem mostrat el nostre suport a la seva lluita, 
el Districte de Ciutat Vella i el Govern Municipal del Districte es comprometin 
a salvar el Gimnàs Social Sant Pau complint amb l’acord al qual es va arribar 
en el passat mandat. 



El president dona la paraula al Grup Municipal de Ciutadans. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Gràcies, president. Bé, aquest prec és clar i concret, que el Districte de Ciutat Vella i el 
Govern municipal del Districte es comprometin a salvar el Gimnàs Sant Pau complint 
amb l’acord al qual es va arribar en el passat mandat. 

El president dona la paraula al Govern. 

El regidor 

Sí, llegeixo l’acord: «La compra per part de l’Ajuntament o el Consorci d’Habitatge o la 
Generalitat de la finca situada a la ronda Sant Pau, 46, per garantir la continuïtat del 
Gimnàs Sant Pau, dins la instrucció de preus de l’Ajuntament, si la propietat vol vendre 
i fer la negociació abans del 31 de desembre.» Som a 15 d’octubre. Li acceptem el 
prec, eh?, evidentment. Tenim temps, estem en temps. S’han de donar diversos 
requisits. Primer, que la propietat vulgui vendre. Les darreres informacions que tenim 
és que ha fet declaracions a mitjans de comunicació dient que volen desenvolupar ells 
mateixos un projecte immobiliari i, per tant, no voldrien vendre. I el segon, si és que 
volen vendre, que el preu sigui un preu assumible i dins de la instrucció de preus de 
l’Ajuntament de Barcelona. 

Per tant, s’han de donar diversos requisits, el nostre compromís amb el Sant Pau hi és, 
ho hem demostrat des de fa anys, vam poder evitar un desnonament fa tres anys amb 
la negociació que vam dur a terme entre la gent del Gimnàs de Sant Pau i la propietat, 
vam estar durant mesos negociant, va ser difícil, però ho vam aconseguir. 
L’Administració de l’Ajuntament sempre ha estat al seu costat, som els que més l’ha 
ajudat, som els que, sens dubte, coneixem quines són les interioritats del gimnàs i 
sabem perfectament quina és la tasca que han fet també durant la pandèmia i, doncs, 
seguim treballant, amb discreció, amb paciència, per veure aquesta possibilitat de 
salvar l’activitat del Gimnàs Sant Pau. 

Li recordo que és un conflicte entre dos privats, i aquí també estaria bé que cadascun 
d’ells seguissin posant de la seva part. I repeteixo que el compromís amb el Sant Pau 
hi és. 

El president dona de nou la paraula a la consellera de Ciutadans.  

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Gràcies, president. Bé, m’alegra escoltar que el compromís és vigent. La veritat és 
que, últimament, amb el Gimnàs Sant Pau només hem sentit excuses, excuses i 
corresponsabilitzar-se amb altres administracions, però, a l’hora de la veritat, vostès es 
van comprometre a comprar i a dia d’avui això no hi és. 

Arriben tard, avui ens haurien d’haver presentat els terminis i el pressupost per a la 
compra de l’edifici. M’agrada saber que coneix perfectament on està el Gimnàs Sant 
Pau. És una llàstima que avui els del gimnàs no puguin ser aquí, perquè els farien 
moltes preguntes, preguntes dirigides a vostè, però també dirigides a l’alcaldessa, que 
fa mesos es va comprometre a reunir-se amb ells i, a dia d’avui, res de res. 



Han passat per cinc interlocutors en diferents anys. Això tampoc és agradable, ni per 
al gimnàs ni per a ningú. Si volen arribar a acords, està en les seves mans, no només 
amb les propietats…, no tinguin excuses amb les propietats ni això, si es vol, es pot. 

El president comunica que aquest prec ha estat acceptat.  

9. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal JuntsxCat perquè, 
atès que amb la intenció d’aquest «urbanisme tàctic» s’han produït diverses 
queixes per part de la ciutadania, atès que en la verificació d’aquestes 
queixes als nostres barris hem pogut comprovar moltes deficiències, algunes 
de les quals posen en perill la seguretat de les persones amb deficiència 
visual, el Districte de Ciutat Vella insti l’Ajuntament de Barcelona a adaptar 
totes les parades de bus del districte, donant compliment a la normativa 
d’accessibilitat universal per a garantir l’ús del transport públic a les persones 
amb deficiència visual, i que aquesta adaptació estigui enllestida al desembre 
de l’any 2021. 

El president dona la paraula a la consellera de Junts per Catalunya. 

La Sra. M. José Chacón i Salvador 

Gràcies, president. Avui és 15 d’octubre, és el Dia Internacional del Bastó Blanc. Les 
persones cegues o amb deficiència visual utilitzen un bastó blanc llarg com a eina per 
fer desplaçaments d’una forma segura convertint-lo en un símbol d’habilitat, talent, 
mobilitat, independència a qui l’utilitza. Alhora permet el reconeixement davant de la 
resta de persones. En un primer instant, el bastó blanc va ser pensat com una mesura 
de seguretat especialment en llocs amb trànsit, com és el cas del nostre districte. La 
commemoració d’aquest dia fa que la resta de la societat reflexioni i faci aportacions a 
la inclusió de les persones amb discapacitat visual.  

És per això que Junts, en la nostra tasca de ser una oposició constructiva, vol vetllar 
perquè Barcelona i en especial, per la seva característica singular, el districte de Ciutat 
Vella esdevingui un districte on tots els barris garanteixin l’accessibilitat universal.  

El passat mes de setembre, la regidora socialista presidenta de TMB, Rosa Alarcón, 
va fer la presentació d’un assistent virtual que ajuda persones amb discapacitat visual 
a utilitzar el bus dins de l’aplicació mòbil TMB App. Cal dir, però, que aquesta aplicació 
no és possible utilitzar-la en tots els busos que circulen pel nostre territori. Creiem que 
és un avanç important, però que ha de venir acompanyat per accions urbanístiques 
concretes, en aquest cas l’adaptació de totes les parades de bus amb els 
encaminadors, que són les bandes rugoses indicatives, i en aquelles que ja el tenen 
comprovar i rectificar que compleixin amb la normativa i amb la seva finalitat. Tenim 
molts encaminadors que tenen mobiliari urbà o arbres al mig. Un 50% de les parades 
de bus del nostre districte pateixen la manca d’encaminadors o estan en males 
condicions, amb els obstacles que ja he dit abans. Moltes vegades l’urbanisme tàctic, 
com el que han implantat a Via Laietana, posa en risc l’accessibilitat no només de les 
persones amb deficiència visual, sinó de totes les persones amb un grau de diversitat 
funcional, i això ho haurien de millorar. 

El president dona la paraula al Govern. 



El Sr. Santiago Ibarra Oriol 

Gràcies, president. Li acceptem el prec i també li donem les gràcies per acceptar-nos 
la transacció que li hem proposat. L’hi acceptem perquè estem d’acord que s’ha de 
millorar l’accessibilitat al districte, a la ciutat. També li recordem que això és una 
política en la qual hi ha acord de ciutat, des de fa molts mandats, i que ha fet de 
Barcelona un referent mundial. És important recordar-ho, que estem molt avançats, tot 
i que encara queda moltíssim camí per fer. 

En aquest sentit, li recordo quines actuacions hem dut a terme en el mandat passat. 
S’han col·locat encaminadors a parades de bus i a les obres noves que hem executat, 
com el passeig Joan de Borbó, que estava des de fa molts anys sense fer-ho i en 
condicions de manteniment molt dolentes. Entre altres millores, s’han fet accessibles 
guals per a passos de vianants al carrer Carme, etcètera; s’han retirat pilones al carrer 
Príncep de Viana, Sant Vicenç, etcètera. També, jo crec que això és una política molt 
innovadora, es van dur a terme, mitjançant plans d’ocupació de persones amb 
discapacitat, la diagnosi i accessibilitat del districte, que el que ha fet és llistar tots els 
punts a millorar del districte i està servint de base per a la redacció del Pla 
d’accessibilitat universal 2018-2026, que serà aquest únic pla de ciutat impulsat per 
l’Institut Municipal de Persones amb Discapacitat. 

També, en el Pla de mobilitat del districte, se definien moltes accions per millorar 
l’accessibilitat; era un tema que en cap cas vam deixar de banda, sinó que jo crec que 
era un tema central. Sempre hem parlat que el vianant ha d’estar al centre, vianants 
som tots, principalment també la gent amb dificultats de caminar, etcètera. 

Per això, aquest pla de ciutat d’accessibilitat universal, ja ens estem avançant a Ciutat 
Vella, ja estem redactant una primera memòria valorada per executar un contracte de 
millores al Raval i al Gòtic l’any que ve, que, en principi, està ja donant resposta a les 
mancances que hem trobat. 

Respecte als encaminadors que ens ha comentat, bé, no recordava aquestes xifres, 
segons la conversació que vam tenir amb vostè, jo pensava que era el 25%, però ens 
posem demà mateix a treballar per analitzar quines són i quines són les mesures que 
podem implementar. Haurem de veure també la disponibilitat pressupostària. I 
parlarem amb TMB perquè millorin les condicions de l’aplicació. 

Gràcies. 

El president dona de nou la paraula a la consellera Chacón.   

La Sra. M. José Chacón i Salvador 

Doncs, agrair l’acceptació del prec i dir-li al conseller Ibarra que sempre és un plaer 
poder negociar amb vostè. 

El president informa que aquest prec ha estat acceptat. 

10. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal JuntsxCat perquè, 
atès el compromís de l’Ajuntament amb la llibertat, la democràcia i els valors 
republicans, atès el compromís favorable adquirit en Consell Plenari del 



Districte de Ciutat Vella en data 14 de març del 2013 mitjançant un prec 
presentat pel GM Unitat per Barcelona, referent al canvi de nom del passeig 
Joan de Borbó pel de passeig Nacional, i atès que aquest canvi de nom és la 
voluntat de molts veïns i veïnes de la Barceloneta i entitats com l’AAVV de la 
Barceloneta, l’ANC Barceloneta i l’Associació de Geganters, Grallers i 
Bestiari de la Barceloneta, el Districte de Ciutat Vella insti la Ponència de 
Nomenclàtor a: 
 Emetre un informe favorable en la Ponència de Nomenclàtor més 

propera per al canvi de nom de l’actual passeig de Joan de Borbó pel de 
passeig Nacional, nom original d’aquest passeig. 

 Realitzar tots els tràmits oportuns per a dur a terme aquest canvi de 
nom. 

 Informar les entitats esmentades en els atesos del seguiment. 

El president dona la paraula al Grup Municipal de Junts per Catalunya. 

La Sra. M. José Chacón i Salvador 

Gràcies, president. Junts, atenent al seu compromís amb els veïns i les veïnes de la 
Barceloneta, amb les entitats, amb la llibertat, la democràcia i els valors republicans, 
demanem al Districte de Ciutat Vella que insti la Ponència de Nomenclàtor, on el 
regidor del Districte és el president, a la restitució del nom original de l’actual passeig 
de Joan de Borbó per passeig Nacional. En el 2013, el Grup Municipal Unitat per 
Barcelona va sol·licitar el canvi de nom del carrer, després d’una recollida de 
signatures impulsada pels veïns i veïnes. Aquest canvi va ser aprovat en el Consell del 
Districte de Ciutat Vella i els veïns i les veïnes demanen el seu compliment.  

El passeig va ser anomenat Nacional el 1845 i el 1993 en Maragall decideix canviar el 
nom en honor al que era rei. Tot i així, els veïns i les veïnes de la Barceloneta tots 
sabeu que segueixen dient passeig Nacional. Des de Junts, no entenem com ha pogut 
passar pel capdavant el canvi d’altres carrers sense donar compliment als expedients 
aturats. I és per aquest motiu que, en forma de prec, tornem a demanar la reactivació 
d’aquest expedient i que es faci compliment del mandat del Consell Plenari amb data 
del març del 2013. 

El president dona la paraula al regidor perquè respongui a aquest prec. 

El regidor 

Mirin, al Nomenclàtor, el nom fa la cosa, i el que significa i el que representa el nom 
inicial representa el que representa i no es pot canviar, no es pot resignificar. No 
l’acceptem precisament pel compromís amb la llibertat, la democràcia i els valors 
republicans. Perquè aquest nom, el nom de passeig Nacional, és un nom històric que 
remet a la repressió sobre la ciutat de Barcelona, va ser posat, com molt bé diu, el 
1845 per celebrar una de les constitucions més moderades i més reaccionàries que ha 
tingut l’Estat espanyol i va ser posat també, a més a més, com a homenatge a aquests 
bombardejos que va fer el general Espartero el 1842 i el 1843 sobre la ciutat de 
Barcelona, de memòria infame que, a més a més, doncs, va portar alguns canvis de 
nom, com Nou de Zurbano o Duc de la Victòria, que està modificat per carrer Duc. 

Per tant, com que no resignifiquem els noms dels carrers i aquest nom remet a una 



commemoració per quelcom que és negatiu, doncs, no acceptem aquesta proposició. 
En tot cas, el compromís de canviar el nom de Joan de Borbó hi és i haurem de trobar 
un altre nom que no sigui el que commemora bombardejos sobre la ciutat de 
Barcelona i una constitució retrògrada i reaccionària del 1845. 

El president dona de nou la paraula a la consellera Chacón. 

La Sra. M. José Chacón i Salvador 

Respondre-li al senyor regidor que no em nega el prec a mi, sinó que se’l nega als 
veïns i les veïnes que ho reclamen. 

Gràcies. 

El president dona de nou la paraula al regidor. 

El regidor 

No, jo això ho he explicat a veïns i veïnes; em sembla que és interessant que sabem 
d’on venen els noms, no?, i per què posem segons quins noms de carrers en alguns 
llocs determinats. Per tant, Espartero, que va dir que pel bé d’Espanya cal 
bombardejar Barcelona cada cinquanta anys, no?, el Virrei de Navarra, Príncep de 
Viana, Duc de la Victòria, Duc de Morella, Comte de Luchana, Vescomte de Banderas, 
té poc a veure amb la llibertat, la democràcia i els valors republicans. Els noms no es 
resignifiquen i, efectivament, ho explico als veïns de la Barceloneta quan calgui. 

El president informa que aquest prec ha estat rebutjat.    

c) Seguiment de proposicions 

11. Seguiment de Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup 
Municipal ERC perquè s’informi de l’estat d’execució de la proposició atesa 
al Consell Plenari del Districte de Ciutat Vella, en data 16 de juliol de 2020, 
amb el següent contingut: 
«Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal ERC 
perquè, atesa la deixadesa i la manca de neteja i desinfecció detectades en 
nombrosos punts de Ciutat Vella, en un estiu en què, a diferència del que 
acostuma a passar, no hi ha una gran massificació de persones en el 
districte, i en què, per tant, el nivell de salubritat de les nostres vies 
públiques hauria de ser superior al d’anys anteriors, atesa la proliferació de 
plagues de diferents tipus que s’estan donant a molts barris del districte, 
atès que estem enmig d’una pandèmia i en una situació d’alerta per un 
possible rebrot de la COVID-19 i necessitem que es facin efectives totes les 
mesures de seguretat possibles, i molt especialment les de salubritat 
pública, el Consell del Districte de Ciutat Vella insti el Govern municipal a 
intensificar el servei de neteja dels carrers i places del districte durant els 
mesos d’estiu, amb la finalitat de poder disposar d’uns nivells òptims de 
neteja, desinfecció i salubritat en plena pandèmia, així com també a 
combatre les diferents plagues que han proliferat i evitar d’aquesta manera 
que en proliferin més.» 



El president dona la paraula al Grup Municipal d’Esquerra Republicana. 

La Sra. Alba Segura Gomila 

Bé, més que re fèiem el seguiment de la proposició que vam fer el passat mes de juliol 
amb relació a la neteja, ja que, un cop passat l’estiu i feta aquesta proposició, 
demanem que ens expliqueu quines són les mesures que es van prendre amb relació 
als serveis de neteja i desinfecció al districte. 

Gràcies. 

El president dona la paraula al Govern perquè respongui. 

El Sr. Oriol Casabella Troncoso 

El Pla d’estiu de neteja constava de diferents mesures que vam implantar: vam 
incrementar la neteja amb aigua a la Barceloneta, al Gòtic i a la Ribera totes les nits, 
vam augmentar la neteja diària amb sis equips de neteja, vam incrementar un equip a 
la tarda per al parc de la Ciutadella. Amb el Pla d’ocupació i brigades del 2020, vam 
incrementar sis brigades per donar servei els mesos de juliol i octubre per tindre una 
brigada al matí i una brigada a la tarda a tots els districtes.  

En el tema de les plagues, vam augmentar el 60%, que són vuit tècnics més invertint 
servei. Les dades que ens han donat són que, a l’època de l’estiu, han fet 517 
intervencions de múrids i 115 intervencions de paneroles. 

I com bé ha comentat el regidor, tenim també pensat implantar un pla de xoc de neteja 
que consistirà de posar quatre màquines fregadores per netejar a fons els paviments, 
totes les vies públiques als voltants dels contenidors, i en els moments que els carrers 
s’hagin de tallar també ens coordinarem amb Guàrdia Urbana, val? Els carrers que 
incrementarem la neteja seran Sant Elm, Drassanes, Baluard, Sevilla, a la 
Barceloneta; al Casc Antic serà Argenteria…, el carrer del Rec; al Gòtic serà 
Escudellers i plaça George Orwell, i al Raval serà Sant Pau, Tàpies, Montjuïc del 
Carme, plaça Castella, la plaça Folch i Torres, la plaça Vicenç Martorell i la plaça 
Gardunya. 

I també incrementarem entre quatre i sis equips de neteja per a tot el tema dels grafits 
a les parets. I, en principi, això seria unes de les coses que farem per millorar la neteja 
al districte. 

I, per acabar, volia agrair la feina que fan tots els treballadors i treballadores de la 
neteja per deixar els carrers de Ciutat Vella ben nets per als veïns i veïnes. 

El president agraeix la intervenció i dona la paraula de nou a la consellera Alba 
Segura.   

La Sra. Alba Segura Gomila 

Doncs, això de «ben nets» no sé què dir-li, eh?, sincerament. Em sap molt de greu, 
però…, no el culpo ni a vostè ni als treballadors de neteja, al contrari, als treballadors 
de neteja moltíssimes gràcies, però sí que culpo l’Administració. Vull dir, estem 
cansades, moltíssim, però tant nosaltres com les veïnes, cansades que ens menteixin, 



ens facin promeses i després ni les compleixin. La veritat, deixin de prometre tantes 
coses, parlin menys i actuïn més. 

Aquest estiu res ha canviat, tot ha seguit igual que els altres estius. La Barceloneta, 
infectada de rates a parc públics, carrers, a tot arreu; les paneroles, igual. Han vist que 
la Barceloneta és el lloc idoni per viure. Clar, ningú els fa fora, doncs, per què haurien 
de marxar? Al Raval, pisos amb xinxes, brossa pel carrer, males olors. Al Gòtic, 
infectat de rates a més no poder, també males olors que impedeixen als veïns i a les 
veïnes obrir les finestres. Al Casc Antic, la brossa s’acumula pels carrers, es fan 
muntanyes, i les paneroles i les rates s’alimenten d’això. Hi ha forats als arbres davant 
de les escoles per on surten les rates.  

Miri, per posar-li un exemple, la mascareta és salut, estem d’acord, ens protegeix de la 
pandèmia, però no ho és tot. A dia d’avui, la higiene també ens pot salvar de la 
pandèmia, és salut. I les veïnes no podem estar fent nosaltres les feines de neteja que 
haurien de fer els treballadors i hauria de demanar l’Administració, com va passar en el 
carrer Robador. Ens demanen que ens posem mascareta i ens desinfectem les mans i 
un llarg etcètera de coses, i ho fem encantats, però nosaltres els demanem que facin 
la seva feina, que treballin per garantir la salubritat pública, la higiene, la desinfecció i 
l’exterminació de les plagues. Nosaltres estem complint, compleixin vostès també 
d’una vegada. 

Gràcies. 

 

En no haver-hi altres assumptes a tractar, el president dona les gràcies a totes i a tots 
i aixeca la sessió a les 21.41 hores. 

 
 
La secretària del Consell 

 

Vist i plau  
El president 
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